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Úvodem
Milí Dubňáci, 

jaro už ťuká na dveře. Poznáme to tak, že cyk-
listi nasazují svoje elasťáky a vyráží do terénu, 
dámy vytahují lehké oblečky a statečně v nich 
mrznou a sousedi si nadšeně sdělují, „co už leze 
ven“. O žádném jiném ročním období se tolik 
nemluví a jeho efekt na lidskou psychiku člověka 
je značný. Těšení se na jaro postihuje snad kaž-
dého z nás. Věřím, že to všichni vnímáme stejně.

Je to již téměř 5 měsíců od doby, kdy mi byl 
mým předchůdcem ve funkci starosty předán 
úřad. Prakticky od prvního dne ve funkci bylo 
nutné se seznámit s novými povinnostmi, učit 
se zcela nové procesy a řešit mnohé jak rozpra-
cované, tak z důvodu voleb logicky odložené 
aktivity. I když práce neustává, jde, jak se lidově 
říká „od ruky“ a nepochybuji o tom, že se vše, 
co se plánovalo, se nakonec podaří společně 
zvládnout. K tomu je potřebné mít kromě času 
samozřejmě dobrý tým lidí. A to si myslím, že 
Dubňany mají. Ať už se podívám na zaměstnan-
ce městského úřadu, příspěvkových organizací 
nebo třeba členy komisí, vidím skupiny lidí, kteří 
mají zájem na rozvoji svěřených oblastí. Rád 
bych tedy touto cestou s dovolením vyzdvihl 
jejich práci a poděkoval za jejich přístup. Jak 
profesionální, tak i lidský. 

Co se týče aktuálního zpravodaje, je v něm 
jako vždy spousta zajímavých informací z naší 
obce. Pokud bych Vám měl doporučit nějaký 
článek, který nesmíte přehlédnout, pak by to 
byl ten ohledně kulturního dění. Kulturní komise 
společně s KIC Dubňany si pro vás připravilo 
přehled plánovaných akcí v tomto roce a nabíd-
ka je rozmanitá a otevírá nám všem možnosti 
k vzájemnému setkávání.

Vážení spoluobčané, na závěr mi dovolte po-
přát vám všem do dalších dnů dobrou náladu 
nekaženou jakýmkoliv bručounstvím a škaro-
hlídstvím. 

Užijte si první jarní dny a brzy se těším na 
shledanou. Třeba na některé z kulturních akcí…

Zbyněk Lysý

Z obsahu
Rada města  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  4

Dotace Nová zelená úspora light  . . . . . . . . . . . . . . . . . .  6

Hospodaření města Dubňany 2022  . . . . . . . . . . . . . .  8

Informace z MěÚ  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  11

Ohlédnutí za investičními akcemi 2022  . . . . . .  12

Náplň práce komisí RM  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  13

Jak se řídí Dubňany  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  15

Představuje se Komise pro kulturu  
a zájmovou činnost  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  17

Z činnosti Komise pro les  
a životní prostředí  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  20

Současné trendy podvodníků  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  22

Starobní důchod  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  23

Nezapomeňte na kreativitu  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  24

Jak na odpady  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  25

Jak se žije v MŠ I  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  29

Knihovna, místo setkávání  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  30

Krátký návrat do prosince  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  32

Z kulturního dění  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  34

Ze Senior klubu  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  36

Rodák v cizině-Život v Austrálii  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  37

Společenská kronika  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  40

Z farnosti  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  41

Tříkrálová sbírka  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  43

Neobvyklá galerie na sídlišti  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  45

Krátký den  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  48

Dnes vaří  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  50



4

Z RADNICE • BŘEZEN | 2023

Rada města schválila
- výběr nejvýhodnější na-
bídky pro veřejnou zakázku 
„Dodávka elektrické energie 
pro město Dubňany“, od spo-
lečnosti E.ON Energie, a.s., 
IČO: 26078201, se sídlem F. 
A. Gerstnera 2151/6, České 
Budějovice 7, 370 01 České 
Budějovice.

- výběr nejvýhodnější nabídky 
pro veřejnou zakázku „Dodáv-
ka zemního plynu pro měs-
to Dubňany“, od společnosti 
innogy Energie, s.r.o., IČO: 
49903209, se sídlem Limuzská 
3135/12, Strašnice, 108 00 Pra-
ha 10.

- Krizový štáb ve složení:
Předseda: Ing. Lysý Zbyněk
Místopředseda: Horák Petr
Tajemník: Ilčík Ladislav
Členové: 
Ing. Balažíková Markéta
Jágerová Jitka
Kopeček Zbyněk
Kuřil Michal
Osmani Blerand 
Ing. Panáková Dana
Ing. Příkaský Petr

- akci Letní noc se skupinou Ge-
nerace dne 12. 8. 2023 na pří-
rodním areálu za cenu 40 000 Kč.

- spoluúčast města na pořádání 
a financování Krojovaného ple-
su dne 25. 2. 2023 ve spoluprá-
ci se spolkem DRMOLICE, z.s., 
Sportovní 1766, 696 03 Dubňa-
ny, IČO: 70806331.

- zapojení Mateřské ško-
ly II Dubňany, příspěvková 

Z usnesení rady města
organizace, Ke Koupališti 
1500, 696 03 Dubňany, IČO: 
75022516 do projektu z výzvy 
č. 02_22_002 (Šablony pro MŠ 
a ZŠ I Operačního programu 
Jan Amos Komenský) a souhlasí 
s jeho realizací.

- podání žádosti o dotaci do 
výzev č. 2/2023 a 3/2023 z Pro-
gramu EFEKT III OSA 4 – Ener-
getický management a koncep-
ce, vyhlášeného Ministerstvem 
průmyslu a obchodu.

- Vánoční koncert 2023 – Ja-
nek Ledecký a Band s datem 
konání 2. 12. 2023 na Sportcen-
tru Želva s cenou za produkci 
155 000 Kč včetně ozvučení 
a dopravy.

- zakoupení 1 kusu elektromo-
bilu Pickman od společnosti 
SYNPRO, s.r.o., Podivínská 
1559, 691 02 Velké Bílovice, 
IČO: 29228298, za použití do-
tace Ekomobilita.

- zapojení Základní ško-
ly Dubňany, p.o., Hodonín-
ská 925, 696 03 Dubňany, 
IČO: 65268237, do programu 
O2 Chytrá škola a možnos-
ti čerpání příspěvku ve výši 
59 302 Kč.

- v termínu 30. 9. až 1. 10. 
2023 bezplatný pronájem pro-
stor přírodního areálu pro 
Základní organizaci Českého 
svazu chovatelů Dubňany, Za 
Stadionem 1766, 696 03 Dub-
ňany, IČO: 64479480, za účelem 
výstavy drobného zvířectva, 
a je srozuměna s požadavky 

a ujednáními předloženými 
v žádosti.

- podání žádosti o dotaci do 
dotačního programu Jiho-
moravského kraje – Podpora 
rozvoje cyklistiky a cyklistické 
dopravy v Jihomoravském kraji 
v roce 2023, DT Cyklostezky; 
Cyklotrasa Dubňany – kemp. 
Josef, směr Milotice.

- cenovou nabídku ve výši 
34 800 Kč bez DPH od Agen-
tury K1 s.r.o., Jungmannova 
2883/3, 690 02 Břeclav, na 
smluvní zastupování zada-
vatele při provádění úkonů 
souvisejících s administrací 
a organizací zadávacího řízení 
na veřejnou zakázku „Staveb-
ně interiérové úpravy objektu 
bytových jednotek – čp. 1078, 
Dubňany“, II. etapa.

- Smlouvu o spolupráci a po-
skytnutí dat při tvorbě, aktua-
lizaci a správě Digitální tech-
nické mapy Jihomoravského 
kraje, mezi Městem Dubňany 
a Jihomoravským krajem, IČO: 
70888337, se sídlem Žerotí-
novo nám. 3, 601 82 Brno, dle 
předloženého návrhu.

- Smlouvu o provádění těžeb-
ních a pěstebních činností mezi 
Městem Dubňany a společnos-
tí Lesy Horňácko, s.r.o., IČO: 
28302630, Vítězná 1128/13, 
696 01 Rohatec, dle předlože-
ného návrhu.

-„Pravidla pro stanovení výše 
odměn pro hudební, pěvecký 
a recitační doprovod k sva-
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tebním a jiným obřadům po-
řádaným městem Dubňany 
pro občany města Dubňany“ 
dle předloženého materiálu, 
a to s účinností ode dne přijetí 
tohoto usnesení.

-„Pravidla pro poskytování 
darů občanům města Dubňa-
ny (osoby s trvalým pobytem 
v Dubňanech) dle předlože-
ného materiálu, a to s účin-
ností ode dne přijetí tohoto 
usnesení.

- podání žádosti o poskytnutí 
dotace z dotačního titulu Ji-
homoravského kraje „Podpora 
udržování čistoty cyklistických 
komunikací a úpravy běžec-
kých lyžařských tratí v Jihomo-
ravském kraji v roce 2023“ na 
údržbu cyklostezky Hodonín 
– Dubňany.

- cenovou nabídku ve výši 
76 900 Kč pana Josefa Kroso-
sky, Bavory 133, 692 01 Bavory 
u Mikulova na restaurování Po-
mníku padlým z 1. světové vál-
ky na pozemku p.č. 775/1 dle 
dotačního titulu vyhlášeného 
Ministerstvem obrany.

- uzavření smlouvy o dílo mezi 
Městem Dubňany a Ing. Janem 
Miškeříkem, IČO: 49937596, 
Lipov 490, 696 72 Lipov, na 
zpracování zadávací dokumen-
tace, organizace a administrace 
výběrových řízení na veřejné 
zakázky malého rozsahu s ná-
zvem „Zavedení systému hos-
podaření s energií v podobě 
energetického managementu 
města Dubňany“ a „Místní 
energetická koncepce města 
Dubňany“, dle předloženého 
návrhu.

- vyhlášení veřejné zakázky v re-
žimu zákona č. 134/2016 Sb., 
o zadávání veřejných zakázek, 
ve znění pozdějších předpisů, 
na zpracování projektové do-
kumentace pro instalaci šesti 
FVE, vč. statistických posudků, 
vyřízení stavebního povolení 
a vlastní realizace projektova-
ných FVE.

- vyhlášení veřejné zakázky 
malého rozsahu mimo režim 
zákona, na zpracování žádosti 
o dotaci z 11. výzvy Minister-
stva životního prostředí v rámci 
„Operačního programu Životní 
prostředí 2021-2027“, včetně 
zajištění dotačního manage-
mentu, závěrečné zprávy, vy-
účtování a zpracování zpráv 
v době udržitelnosti.

- poskytnutí peněžitého daru 
nadačnímu fondu NA KOLE 
DĚTEM – nadační fond Josefa 
Zimovčáka, IČO: 2935715, se 
sídlem Na Hrázi 244, Milokošť, 
698 01 Veselí nad Moravou, ve 
výši 5 000 Kč na podporu spor-
tovně-charitativní cyklotour Na 
kole dětem 2023 a uzavření 
smlouvy s výše uvedeným.

- uspořádání akce s názvem 
„Za dechovkou do Dubňan“ 
s datem konání 30. 7. 2023, dle 
předloženého návrhu. 

Rada města souhlasí
- s poskytnutím příspěvku na 
tzv. nadstandard dopravní 
obslužnosti – zavedení spojů 
autobusových linek do sys-
tému IDS JMK a u k l á d á 
městskému úřadu zapracovat 
požadovanou částku ve výši 
152 440 Kč do rozpočtu města 
Dubňany pro rok 2023.

Rada města projednala
- návrh společnosti LV QVATRO 
s.r.o. a schválila investice do 
bytového fondu města a smu-
teční síně v roce 2023 násle-
dovně:

1. Oprava střechy a výmě-
na střešní krytiny – domy 
1622 a 1623 U Mlýna
2. Výměna střešních oken 
U Váhy (6 ks)
3. Rekonstrukce WC ve smu-
teční síni

Rada města doporučuje
- Zastupitelstvu města Dubňa-
ny rozhodnout o odměnách 
pro nečleny zastupitelstva – 
členy a předsedy výborů ZM 
a komisí RM následovně:

a) měsíční odměna 2 500 Kč 
pro člena výboru zastupitelstva 
města a člena komise rady 
města
b) měsíční odměna 3 000 Kč 
pro předsedu výboru zastu-
pitelstva města a předsedu 
komise rady města 
c) jestliže se člen výboru ZM 
nebo komise RM, který není 
členem ZM, nezúčastní žádné-
ho svolaného jednání orgánu, 
jehož je členem v daném mě-
síci, kdy se tato jednání konala, 
nemá na odměnu za členství 
v těchto orgánech v daném 
měsíci nárok a odměna mu 
nebude vyplacena.

- Zastupitelstvu města Dub-
ňany schválit Dodatek č. 
2 ke Zřizovací listině ze dne 
13. 6. 2001 příspěvkové organi-
zace Města Dubňany – Základ-
ní umělecké školy Dubňany, 
příspěvkové organizace, Ko-
menského 282, 696 03 Dubňa-
ny, IČO: 62812670, dle předlo-
ženého znění. 
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Rada města nařídila
- příspěvkové organizaci TS 
Dukos Dubňany, p.o., Palacké-
ho 1406, 696 03 Dubňany, IČO: 
71232818, odvod z provozu 
podle § 28 odst. 9 písm. a) 
zákona č. 250/2000 Sb., ve výši 
600 000 Kč do rozpočtu města.

Rada města ukládá
- finančnímu odboru uhradit 
náklady související s pořá-
dáním akce „Silvestrovské 
putování za zvířátky“ s datem 
31. 12. 2022, a to do maximální 
výše 9 600 Kč, přičemž řádný 
a bezpečný průběh akce musí 
být zajištěn.

- městskému úřadu poptat 
cenové nabídky na zpracová-
ní studie proveditelnosti na 
nový sběrný dvůr odpadů na 
pozemku p.č. 3340/218 v k.ú. 
Dubňany. 
- správcům budov ve vlast-
nictví města prověřit platnost 
energetických štítků na těchto 
budovách a případně zajistit 
jejich obnovu.
- městskému úřadu uhradit 
částku 34 790 Kč, tj. 70 % 
z cenové kalkulace na proná-
jem haly SC Želva v termínu 
4. 3. 2023 pro konání Plesu 
školy 2023 pořádaného Spol-
kem rodičů ZŠ Dubňany.

- městskému úřadu oslovit 
s poptávkou další možné do-
davatele zpracování architek-
tonické studie na akci „Park 
Palackého Dubňany“ a předlo-
žit na některé z dalších schůzí 
RM tři cenové nabídky včetně 
referencí.
- městskému úřadu uhradit 
částku 25 000 Kč, tj. cca 70 % 
z cenové kalkulace na proná-
jem haly SC Želva v termínu 
9. 4. 2023 pro konání Koštu 
vína 2023 pořádaného Základ-
ní organizací Českého zahrád-
kářského svazu Dubňany 1.

MěÚ

Jak ušetřit peníze za energie díky dotacím 
z programu Nová zelená úsporám Light

Na začátku ledna letošního roku vyhlásilo 
Ministerstvo životního prostředí nový dotační 
program pro nízkopříjmové domácnosti. Dotaci 
mohou obdržet domácnosti, které pobírají sta-
robní důchod, invalidní důchod 3. stupně nebo 
příspěvek na bydlení. 

Program je určen výhradně na rodinné domy 
a podporuje investice k realizaci opatření vedou-
cích ke snížení energetické náročnosti. Dotaci 
lze získat na tato opatření:

- zateplení fasády, střechy, stropu pod neo-
bydlenou půdou a podlahy,

- výměnu oken a vchodových dveří.

V pátek 10. 2. 2023 proběhl u nás v Dubňa-
nech v kulturním domě seminář, jako vůbec 
první v pořadí, kam přijeli zástupci Místní akční 
skupiny Jižní Slovácko osobně seznámit naše 
občany s pravidly čerpání výše uvedených do-
tací. Úvod semináře patřil místostarostovi Mgr. 

Michalu Švagerkovi a předsedovi Komise pro 
energie a výstavbu Ing. Michalu Zahrádkovi. Oba 
představili aktivity města v oblasti úspor energií. 
Zmínili plán vybudování 6 fotovoltaických elek-
tráren na budovách Města Dubňany a přípravu 
energetické koncepce a managamentu. Díky 
těmto aktivitám je předpoklad ročních úspor 
v řádu vyšších sta tisíců korun.

Systém žádosti o dotaci i další podmínky pro-
gramu prezentovali Ing. Petra Křivánková, Ph.D. 
a Ing. Martin Herůfek. Na závěr zodpověděli 
přítomným občanům řadu dotazů týkající se 
jejich plánů na úsporu energií.

Dotační program Nová zelená úsporám Light 
stále běží a občané Dubňan mohou využít bez-
platného poradenství Místní akční skupiny (MAS) 
Jižní Slovácko na telefonu: 608 950 593 nebo e-
-mailu: herufek@jiznislovacko.cz

Mgr. Michal Švagerka, MBA, LL.M.
místostarosta



7

Z RADNICE • BŘEZEN | 2023



8

Z RADNICE • BŘEZEN | 2023

Hospodaření města Dubňany za rok 2022
Rozpočet města Dubňany na rok 2022 byl 

schválen zastupitelstvem města na jeho IV. za-
sedání usnesením 3a/IV/21 dne 15.12.2021 jako 
schodkový v celkovém objemu přepokládaných 
příjmů 114 440 400 Kč a celkovém objemu 
plánovaných výdajů 188 195 700 Kč. Zdrojem 
krytí záporného salda příjmů a výdajů rozpočtu 
ve výši 73 755 300 Kč byly přebytky hospoda-
ření města v minulých rozpočtových obdobích 
60 901 199 Kč, zbylá část schváleného rozpoč-
tového schodku byla pokryta prostředky v rámci 
sjednaného kontokorentního úvěru. 

V průběhu roku 2022 bylo provedeno cel-
kem sedm rozpočtových opatření, z nichž pět 
schválila rada města s následným informováním 
zastupitelstva, a dvě rozpočtová opatření byla 
schválena zastupitelstvem města.

Provedenými úpravami byly předpoklá-
dané příjmy rozpočtu navýšeny celkem 
o 20 722 400 Kč na 135 162 800 Kč, plánované 
výdaje rozpočtu byly sníženy o 17 512 400 Kč na 
170 683 300 Kč, předpokládaná výše schodku 
rozpočtu města k 31.12.2022 tak byla snížena 
celkem o 38 234 800 Kč na 35 520 500 Kč.

Upravený schválený rozpočet města pro rok 
2022 zahrnoval kromě běžných provozních 
výdajů a výdajů souvisejících s výkonem veřejné 
správy a samosprávy (celkem 89 164 300 Kč) také 
značný podíl kapitálových výdajů (81 519 000 Kč). 
Podíl plánovaných kapitálových výdajů na cel-
kových výdajích rozpočtu města představoval 
47,78%. Tyto kapitálové výdaje byly určeny na re-
alizaci plánovaných investičních akcí a dokončení 
investic, které byly zahájeny v předchozích letech.

Srovnání skutečných příjmů a výdajů roku 2021 a 2022

v tis. Kč

2021 2022 Rozdíl

Příjmy

- daňové 102 362,5 117 210,6 + 14 848,1

- nedaňové 3 645,5 4 443,0  + 797,5 

- kapitálové 547,7 3 006,3 + 2 458,6

- přijaté dotace 5 691,4 9 292,1 + 3 600,7

Příjmy po konsolidaci 112 247,1 133 952,0 + 21 704,9

Výdaje

- běžné výdaje 70 598,0 81 598,5 + 11 000,5

- kapitálové výdaje 21 798,3 73 397,0 + 51 598,7

Výdaje po konsolidaci 92 396,3 154 995,5 + 62 599,2

Saldo PaV po konsolidaci 19 850,8 -21 043,5 - 40 894,3
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K 31.12.2022 skutečné příjmy rozpočtu města 
dosáhly výše 133 951 982,04 Kč, tj. 99,10 % 
schváleného upraveného rozpočtu příjmů. Z toho 
daňové příjmy dosáhly částky 117 210 611,51 Kč, 
nedaňové příjmy 4 443 006,59 Kč, kapitálové 
3 006 320 Kč a přijaté transfery a dotace celkem 
9 292 043,94 Kč. Celkové příjmy rozpočtu města 
byly v roce 2022 o více než 21 700 000 Kč vyšší 
než rozpočtové příjmy v roce 2021.

Podíl daňových příjmů na celkových příjmech 
rozpočtu města roku 2022 představuje 87,50 %, 
zatímco v roce 2021 činil podíl daňových příjmů 
na celkových příjmech rozpočtu města 91,19 %.

Nedaňové příjmy byly ve srovnání s rokem 
2021 vyšší o téměř o 800 000 Kč a příjmy kapi-
tálové byly v roce 2022 výrazně vyšší v důsledku 
přijatých úhrad za pozemky města prodané 
koncem roku 2021.

Příjmy z přijatých transferů byly v porovná-
ní s rokem 2021 vyšší o 3 600 000 Kč. Kromě 
neinvestičního přijatého transferu ze státní-
ho rozpočtu v rámci souhrnného dotačního 
vztahu ve výši 3 348 700 Kč na pokrytí části 
nákladů souvisejících s výkonem státní správy 
a transferu z Všeobecné pokladní správy SR na 
výdaje související s volbami do zastupitelstev 
územních samosprávných celků a s volbou 
prezidenta ČR v celkové výši 307 000 Kč získalo 
město Dubňany ze státního rozpočtu kapitoly 
Ministerstvo životního prostředí neinvestiční 
dotaci ve výši 34 433,88 Kč, a to z prostředků 
OPŽP v rámci projektu „Revitalizace veřejné 
zeleně v Dubňanech“, který probíhal v letech 
2017 až 2019 a v roce 2020 až 2022 pokračoval 
následnou péčí o již vysazenou veřejnou zeleň. 

Tímto byl projekt revitalizace veřejné zeleně 
v Dubňanech ukončen a další péče bude již 
hrazena v plné výši z prostředků města. Z ka-
pitoly Ministerstvo zemědělství ČR byla v roce 
2022 přijata dotace v souhrnné výši 34 280 Kč 
na hospodaření v lesích a z kapitoly Ministerstvo 
vnitra ČR 28 281 Kč na výdaje za uskutečněné 
zásahy JSDH Dubňany.

Z rozpočtu Jihomoravského kraje získalo 
město Dubňany dotaci 59 769 Kč na realizaci 
akce „Údržba čistoty cyklostezek“. Zbylá část 
přijatých neinvestičních transferů byla určena 
pro příspěvkové organizace města Školní jí-
delna Dubňany 15 020,25 Kč z rozpočtu JMK 
v rámci projektu „Bezplatná strava dětem do 
škol v Jihomoravském kraji“ a Základní škola 
Dubňany 4 335 441 Kč z rozpočtu MŠMT ČR 
v rámci operačního programu J.A. Komenský. 
Z Ministerstva financí byl městu Dubňany po-
skytnut jednorázový nenávratný příspěvek ve 
výši 379 118,81 Kč za bonusové období listopad 
2021 až leden 2022 dle zákona č.519/2021 Sb., 
o kompenzačním bonusu pro rok 2022. 

Město Dubňany bylo v roce 2022 úspěšné 
i v získání dotace na investice – požární do-
provodné vozidlo Volkswagen Crafter 2,0 TDI 
pro JSDH, z rozpočtu Jihomoravského kraje 
300 000 Kč a z kapitoly Ministerstva vnitra ČR 
450 000 Kč, zbylou část 877 000 Kč uhradilo 
město ze svého rozpočtu. 

K 31.12.2022 skutečně realizované výdaje činily 
154 995 528,85 Kč, tj. 90,81 % schváleného upra-
veného rozpočtu výdajů. Běžné výdaje rozpočtu 
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města dosáhly částky 81 598 550,36 Kč, z toho 
výdaje na opravy, udržování a obnovu majetku 
města představovaly celkem 8 775 956,72 Kč, 
což je 89,92 % výše ročních odpisů. Kapitálové 
výdaje roku 2022 činily 73 396 978,49 Kč. Podíl 
kapitálových výdajů na celkových výdajích roz-
počtu města roku 2022 představuje 47,35 %, 
v roce 2021 to bylo 23,59%. 

Celkové výdaje rozpočtu města byly ve srovná-
ní s minulým rokem vyšší o téměř 62 600 000 Kč. 
Běžné výdaje oproti roku 2021 vzrostly o 11 mi-

lionů Kč, kapitálové výdaje města byly vyšší 
o téměř 51 600 000 Kč.

K nejvýznamnějším investicím roku 2022 patří 
celková revitalizace přírodního areálu, která byla 
zahájena na podzim roku 2021 a dokončena 
v polovině roku 2022. Dne 2. července byl pří-
rodní areál slavnostně otevřen pro veřejnost. Do 
revitalizace přírodního areálu město investovalo 
téměř 33 646 000 Kč. Další významnou investicí 
roku 2022 byla příprava a zasíťování pozemků 
pro výstavbu 19 rodinných domů v lokalitě 
u ČOV, k 31. prosinci 2022to bylo více než 
19 774 600 Kč. Tato investiční akce bude pokra-
čovat i v průběhu roku 2023. V roce 2022 město 
započalo celkovou rekonstrukci bytového domu 
č.p. 1078 na ulici Hornická, v průběhu roku 
bylo dokončeno prvních šest bytů. Za zmínku 
určitě stojí pořízení doprovodného požárního 
vozidla pro JSDH, město investovalo také do 
svých příspěvkových organizací, například nové 
dětské hřiště v MŠ II U Koupaliště, úpravna vody 
a dokončení plotu MŠ I na sídlišti, interaktivní 
tabule pro základní školu, traktorová sekačka 
Kubota pro TS Dukos a další. V roce 2022 byly 

zahájeny také přípravné práce (projektové 
dokumentace, dokumentace pro územní a sta-
vební povolení, zadávací řízení apod.) pro další 
investice, jejichž realizace je plánována na rok 
2023 a roky následující.

Město Dubňany k 31.12.2022 vykázalo scho-
dek rozpočtu ve výši 21 043 546,81 Kč, dále 
město uhradilo roční předepsanou splátku 
dlouhodobého investičního úvěru ve výši 
4 508 000 Kč, z přebytků hospodaření v minu-
lých rozpočtových obdobích tak město použilo 
celkem 25 551 546,81 Kč. Zůstatek nesplacené 
jistiny úvěru k 31.12.2022 je 20 269 000 Kč, 
stav finančních prostředků města Dubňany 
včetně přebytků minulých rozpočtových ob-
dobí je k rozvahovému dni 31.12.2022 celkem 
35 105 659,77 Kč.

V roce 2022 vykázalo Město Dubňany 
v rámci své hlavní činnosti výnosy ve výši 
131 641 199,90 Kč, náklady 87 133 542,20 Kč, 
výsledkem hospodaření běžného účetního 
období je zisk 44 507 657,70 Kč. V rámci hospo-
dářské činnosti, kterou představuje především 
pronájem bytového a nebytového fondu, město 
Dubňany vykázalo výnosy 9 186 049,57 Kč, ná-
klady 7 810 740,80 Kč, výsledkem hospodaření 
je zisk ve výši 1 375 308,77 Kč.

V úhrnu město Dubňany za účetní obdo-
bí roku 2022 hospodařilo se ziskem ve výši 
45 882 966,47 Kč při celkových výnosech 
140 827 249,47 Kč a celkových nákladech 
94 944 283 Kč.

Ing. Jana Grégrová
vedoucí finančního odboru 
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Informace z městského úřadu
Volba prezidenta republiky 

V lednu letošního roku proběhly jediné řádné 
volby pro tento rok – volba prezidenta repub-
liky. První kolo volby prezidenta republiky se 
uskutečnilo ve dnech 13. a 14. ledna, přičemž 
celková volební účast v Dubňanech dosáhla 
66,36 %. Okrskovými volebními komisemi bylo 
vydáno a voliči následně odevzdáno celkem 
3397 úředních obálek, v nichž bylo 3371 plat-
ných hlasů. Ve druhém kole volby prezidenta 
republiky konaném ve dnech 27. a 28. ledna 
se pak celková volební účast v našem městě 
vyšplhala na 69,25 %, přičemž komise vydaly 
voličům celkem 3527 úředních obálek, které po 
rozpečetění obsahovaly 3518 platných hlasů. 
Zájem voličů byl tak tentokrát opravdu velký, 
což dokazuje nejen vysoká volební účast (pro 
srovnání při podzimních volbách do Zastupi-
telstva města Dubňany odvolilo 50,01 % voličů, 
při volbě prezidenta v roce 2018 v prvním kole 
58,72 % a ve druhém 64,06 %, při volbě prezi-
denta v roce 2013 pak v prvním kole 60,42 % 
a ve druhém 58,17 %), ale i to, že před volebními 
místnostmi se někteří voliči začali objevovat už 
v pátek v dopoledních hodinách, tedy dlouho 
před otevřením volebních místností, a museli 
tak cestu absolvovat dvakrát. 

Co se pak výsledků volby prezidenta týče, 
v prvním kole vyhrál v Dubňanech Andrej Babiš, 
který získal 1 553 hlasů, což je 46,06 % ze všech 
platných odevzdaných hlasů, druhý nejvyšší po-
čet hlasů pak získal Petr Pavel, a to 893 hlasů, tj. 
26,49 %. Ve druhém kole v našem městě opět 
zvítězil Andrej Babiš, kterému odevzdalo svůj 
hlas celkem 1 930 voličů, tedy 54,86 %, pro Petra 
Pavla pak hlasovalo 1588 voličů, celkem 45,13 %. 
Celkově v okrese Hodonín ale ve druhém kole 
zvítězil Petr Pavel, pro kterého hlasovalo celkem 
44 320 voličů, tedy 52,14 %. Veškeré informace 
o výsledcích volby prezidenta republiky jsou 
k dispozici na webu Českého statistického úřadu 
volby.cz. 

Tímto bychom chtěli ještě jednou poděkovat 
všem, kteří se podíleli na přípravě a realizaci 
voleb, zejména členům okrskových volebních 

komisí. Pokud byste i vy měli zájem být členem 
okrskové volební komise při některých nadchá-
zejících voleb, můžete se obracet na Městský 
úřad Dubňany, kde Vám budou poskytnuty 
bližší informace. 

Další řádné volby nás čekají na podzim roku 
2024, a to volby do Evropského parlamentu 
spolu s volbami do zastupitelstev krajů. 

Dubňany, ul. Na Dílech – prodloužení 
vodovodu a kanalizace II

V měsících lednu a únoru 2023 byla realizová-
na investiční akce „Prodloužení vodovodu a ka-
nalizace II, v ulici Na Dílech. Rozšíření vodovodní 
a kanalizační sítě pro napojení nových rodinných 
domů na jihozápadní straně komunikace v této 
lokalitě zrealizovala firma ARTESIA, spol. s r.o. 
z Ratíškovic s nákladem cca 685 000Kč včetně 
DPH. Výstavbou kanalizační stoky bude zajištěn 
odtok odpadních vod do stávající kanalizace, 
která je napojena na městkou ČOV. Výstavbou 
vodovodního řadu dojde k rozšíření distribuční 
sítě vody a možnosti výstavby v zájmovém 
území.

Stavební místa v lokalitě u lesa  
(za ulicí V. Nezvala)

Na konci roku 2022 byla dokončena realizace 
inženýrských sítí a komunikací pro celou lokalitu 
nových stavebních míst. Bylo vydáno stavební 
povolení pro všech 19 vyprojektovaných rodin-
ných domů.

Nové vedení města se nejprve seznámilo 
s projektem a všemi souvisejícími technickými 
aspekty a v rozpočtu pro rok 2023 rezervovalo 
peníze pro vybudování základních desek dle 
původního zamýšleného plánu. 

V současnosti probíhá ocenění pozemků 
a staveb. Poté bude prověřen zájem veřejnosti 
o koupi. Na základě zpětné vazby od občanů 
bude navržena forma prodeje.

Občané budou o dalším postupu s dostateč-
ným předstihem informováni prostřednictvím 
komunikačních kanálů města Dubňany.
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Ohlédnutí za investičními akcemi v roce 2022
V loňském roce se podařilo zmodernizovat 

naši obec několika investičními akcemi. Mezi ty 
nejvýznamnější patřily bezesporu revitalizace 
přírodního areálu, dokončení přípravy zástav-
by v lokalitě u čističky odpadních vod nebo 
dokončení další etapy rekonstrukce městského 
koupaliště. Kromě těchto investic byly prove-
deny mnohé další, jejichž výčet je uveden níže:

• Úprava prostranství před hřbitovem spolu 
s rekonstrukcí hlavního chodníku a hřbitovní 
zdi

• Rekonstrukce MŠ I (oprava plotu) a MŠ II (vy-
budování dětského hřiště na zahradě, vodo)

• Oprava fasády budovu 1. stupně ZŠ
• Vybudování účelové komunikace mezi Sport-

centrem Želva a ZŠ
• Rekonstrukce několika bytů v rámci bytového 

domu na ul. Hornická 1078

Poděkování za úspěšnou realizaci těchto in-
vestic patří nejen předchozímu vedení města, 
ale také všem zaměstnancům městského úřadu 
(v čele s odborem investic a majetku) a do-
davatelským partnerům, ať už místním nebo 
přespolním (projekční kanceláře, technický do-
zor investora, stavební a další společnosti atd.) 

Nové vedení obce chce na tyto investiční akce 
úspěšně navázat a pokračovat jak s budováním 
některých z připravených záměrů, tak zcela 
nových záměrů. Přitom v maximální možné, 
ale zároveň rozumné míře, využívat dostupné 
dotace. V neposlední řadě nechce opomenout 
provádění nutné údržby městského majetku.

Pevně věříme, že další rozvoj města bude 
nadále vnímán našimi občany veskrze pozitivně. 

Ing. Zbyněk Lysý
Starosta města
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Náplň práce komisí rady města
Obecná ustanovení pro všechny komise
•	 vyjadřuje	se	k	problematice	na	základě	úkolů	
uložených	 radou	města,	 nebo	 na	 základě	
žádosti	starosty	či	místostarosty	města	nebo	
pověřeného	člena	rady	města

•	 projednává	a	doporučuje	řešení	konkrétních	
záležitostí	a	podnětů	v	dané	oblasti	postou-
pených	 jí	 radou	města,	 nebo	 na	 základě	
žádosti	starosty	či	místostarosty	města	nebo	
pověřeného	člena	rady	města

•	 je	 poradním	orgánem	 rady	města	 v	 dané	
oblasti

SPORTOVNÍ KOMISE
• koordinuje aktivitu sportovních organizací se 

záměry města Dubňany,
• podílí se na zpracování dlouhodobé a střed-

nědobé koncepce rozvoje sportovních aktivit 
s ohledem na všechny sociální a věkové sku-
piny,

• podílí se konzultačně na projektech v oblasti 
sportu a rekreace,

• ve spolupráci s komisí pro kulturu a zájmovou 
činnost se podílí na tvorbě a úpravách pravi-
del, směrnic, kritérií apod., kterými se upravují 
podmínky poskytování dotací z rozpočtu měs-
ta,

• předkládá RM návrhy na výši finančních 
příspěvků na sportovní aktivity z prostředků 
města Dubňany občanům, nestátním nezis-
kovým organizacím a jiným subjektům,

• spolupracuje a podporuje spolky a sdružení 
působící na území města Dubňany v oblasti 
sportu, např. při organizaci sportovních akcí 
na území města Dubňany, rekonstrukcích, 
revitalizacích nebo budování sportovních 
zařízení, podpory apod.

možný tajemník komise z řad pracovníků MÚ: 
Michaela Jandová1 

Složení komise: předseda Ing. Petr Příkazský, 
členové Ing. Jiří Ilčík, Pavel Kryštof, Ondřej Malý, 
Ing. Nikola Žurovcová

KOMISE PRO KULTURU A ZÁJMOVOU ČINNOST
• koordinuje činnost zájmových a kulturních 

organizací s městem s cílem zapojení a vyu-
žití všech sociálních vrstev a věkových skupin 
obyvatel města,

• podílí se na zpracování dlouhodobé a střed-
nědobé koncepce v oblasti zájmové činnosti 
a kultury,

• podílí se na přípravě a vyhodnocování dotací 
z oblasti zájmové činnosti a kultury,

• spolupracuje s ostatními komisemi rady 
města při naplňování úkolů v oblasti kultury 
a zájmových činností občanů a při organizaci 
společenských akcí ve městě,

• ve spolupráci se sportovní komisí se podílí na 
tvorbě a úpravách pravidel, směrnic, kritérií 
apod., kterými se upravují podmínky posky-
tování dotací z rozpočtu města,

• spolupracuje a podporuje spolky a sdružení 
působící na území města Dubňany v oblasti 
kultury a zájmové činnosti, zejména při or-
ganizaci kulturních a společenských akcí na 
území města Dubňany,

• členové komise se aktivně podílejí na organi-
zaci společenských a kulturních akcí.

možný tajemník komise z řad pracovníků MÚ: 
Jana Svorová

Složení komise: předseda Libor Jestřáb, členové 
Mgr. Kateřina Klechová, Bc. Adriana Lukešová, 
Bc. Michaela Staňková, Lubomíra Vacenovská 

ŠKOLSKÁ KOMISE
• vyjadřuje se k dlouhodobé a střednědobé 

koncepci rozvoje školství podle podmínek ve 
městě

koordinuje činnost školských zařízení
• ve spolupráci s dalšími komisemi organizuje 

akce vzdělávacího charakteru na území města
• projednává návrh rozpočtu a investice škol-

ských zařízení
• projednává konkrétní návrhy, podněty, pro-

blémy, stížnosti, které se týkají školství v na-
šem městě, doporučuje Radě města vhodná 
řešení
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• spolupracuje na zkvalitnění školního stravo-
vání

• pravidelně vyhodnocuje činnost a výsledky 
jednotlivých školských zařízení, navrhuje efek-
tivní řešení jejich provozu a zkvalitnění jejich 
činností

• spolupracuje se sociální a zdravotní komisí 
v oblasti prevence sociálně patologických jevů 
u dětí a mládeže

• plní uložené úkoly Radou města 

Složení komise: předseda Mgr. Martina Kor-
dulová, členky Mgr. Hana Konečná, Mgr. Jana 
Koplová 

KOMISE PRO LES A ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ
• spolupracuje s lesním hospodářem a odborem 

investic a majetku v oblasti péče o les, dle 
potřeby provádí kontrolu stavu lesa přímo 
v terénu,

• vydává doporučení a stanoviska k navrhova-
ným opatřením lesního hospodáře,

• spolupracuje při vypracování lesního hospo-
dářského plánu,

• vyjadřuje se k zařazení lesa jako lesa zvláštního 
určení nebo hospodářského lesa, k odnětí 
pozemků plnění funkcí lesa apod.,

• projednává opatření pro ochranu a zkvalitňo-
vání životního prostředí na území města,

• vyjadřuje se k investičním záměrům, které mají 
dopad na životní prostředí města,

• upozorňuje na nezákonné jednání právnických 
a fyzických osob v oblasti životního prostředí,

• vyjadřuje se k jednotlivým oblastem životního 
prostředí ve městě, např. k zásobování pitnou 
vodou, k likvidaci odpadních vod, k čistotě 
vodních toků, k nakládání s odpady a jejich 
třídění, k omezování vzniku černých skládek, 
k čistotě ovzduší na území města, k ochraně 
přírody a krajiny, k péči o zeleň a čistotu měs-
ta.

možný tajemník komise z řad pracovníků MÚ: 
Roman Kordula

Složení komise: předseda Ing. Ivana Mrkosová, 
členové Ondřej Ryška, Mgr. Marie Tomanová, 
Ing. Marek Zdvořáček

DOPRAVNÍ KOMISE
• zabývá se řešením dopravní situace na území 

města a stavem místních komunikací,
• projednává podněty fyzických a právnických 

osob k provedení změn dopravního značení 
na místních komunikacích,

• vyjadřuje se k záměrům města v oblasti údržby 
místních komunikací a navrhuje priority údrž-
by a investic na úseku dopravy,

• řeší problematiku kapacity odstavných a par-
kovacích ploch ve městě,

• spolupracuje s městskou policií v oblasti do-
pravy a iniciativně podává podnětné návrhy 
na zlepšení její činnosti v této oblasti.

možný tajemník komise z řad pracovníků MÚ: 
Ladislav Ilčík

Složení komise: předseda Jiří Hanák, DiS., člen-
ky Ing. Markéta Jestřábová, Andrea Rusnáková 

SOCIÁLNÍ A ZDRAVOTNÍ KOMISE
• vyjadřuje se k aktualizaci pořadníků žadatelů 

o městský byt a projednává žádosti občanů 
o pronájem městských bytů, bytů zvláštního 
určení a bytů určených pro sociální bydlení,

• spolupracuje při tvorbě a úpravách pravidel, 
směrnic, kritérií apod., kterými se upravují 
podmínky pronájmů městských bytů a přijetí 
do domů zvláštního určení, bytů zvláštního 
určení a sociálního bydlení,

• podílí se na tvorbě komunitního plánování 
sociálních služeb a zabývá se otázkami rozvoje 
sociálních služeb,

• sleduje kvalitu a dostupnost sociálních služeb 
poskytovaných na území města,

• přijímá podněty občanů v sociální oblasti, 
upozorňuje na nedostatky a navrhuje RM 
jejich řešení,

• řeší podněty na úseku zdravotní a sociální 
péče a vydává k nim stanovisko,

• sleduje a hodnotí dostupnost zdravotní péče 
ve městě a navrhuje opatření pro zlepšení 
zdravotní péče pro obyvatele,

• projednává a vyjadřuje se k otázkám týkající 
se problematiky handicapovaných občanů, 
hodnotí potřeby občanů města na úseku 
zdraví a dostupnosti péče pro invalidní 
a handicapované spoluobčany (bezbariérové 
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přístupy, parkovací místa před zdravotnickými 
zařízeními apod.),

• spolupracuje a podporuje neziskové organiza-
ce a sdružení působící na území města Dubňa-
ny v oblasti zdravotní, sociální a humanitární, 

• spolupodílí se s odbory MěÚ a příspěvkovými 
organizacemi na organizační přípravě ocenění 
dárců krve a dalších akcí, které se vztahují ke 
zdravotnické, sociální a humanitární proble-
matice,

• spolupracuje s městskou policií, školní komisí, 
zájmovými, společenskými a jinými organiza-
cemi působícími v oblasti prevence kriminality.

Složení komise: předseda Ing. Zdeňka Dohnál-
ková, členky Eliška Antošová, Ivana Jurásková, 
Veronika Macháčková, DiS., Bc. Dana Trachtul-
cová

KOMISE PRO ENERGIE a VÝSTAVBU 
• spolupracuje na vytváření koncepčního rozvo-

je města a přípravě investičních záměrů města,
• projednává a hodnotí podněty fyzických 

a právnických osob k zařazování investičních 
akcí do rozpočtu města,

• vyjadřuje se k chystaným změnám územního 
plánu města Dubňany,

• vyjadřuje se k investičním záměrům na území 
města z hlediska zachování či změny architek-
tonického charakteru města,

• sleduje rozvoj města z estetického hlediska,
• dává RM doporučení k ochraně památko-

vých objektů, přírodních i uměle vytvořených 
a podněty v oblasti investiční výstavby,

• vyjadřuje se k rozvojovým koncepcím v oblasti 
energetiky,

• připravuje podklady pro RM v oblasti ener-
getiky, např. podklady pro výběrová řízení 
na dodavatele energií, opatření pro snížení 
spotřeby energií a energetických úspor, dotací 
apod.,

• zaměřuje se na efektivní využívání stávajících 
a hledání nových zdrojů, snižování spotřeby 
energií v hospodářství města.

Složení komise: předseda Ing. Michal Zahrád-
ka, členové Ing. Tomáš Báborský, Ing. Markéta 
Grufíková, Zdeněk Pištěk, Ing. Jiří Volf.

Mgr. Michal Švagerka MBA, LL.M.

1 tajemník může být členem komise, jde o technicko-administrativní pozici, která bude zajišťovat správnost a včasnost 
dokumentace směrem k RM

Výše uvedené komise rady města můžete se svými dotazy, podněty a připomínkami
kontaktovat na emailové adrese: komise@dubnany.eu

Jak se řídí Dubňany
Město Dubňany je čtvrté největší město 

okresu Hodonín. Svou velikostí i velikostí svého 
rozpočtu si říká o pečlivé vedení, o vyvážené 
kolektivní rozhodování představitelů města. 
Těmi jsou zvolení zastupitelé, kteří mají poměrně 
velkou zodpovědnost. K vedení takového města 
jako jsou Dubňany, je zapotřebí nejen městské 
zastupitelstvo, ale také rada města. V menších 
obcích vše zastřešuje pouze zastupitelstvo 
a volený starosta. Zastupitelstvo v Dubňanech 
má dvacet jedna členů a schůze tohoto orgánu 
jsou veřejné. Naproti tomu rada města má sedm 
členů včetně starosty a místostarosty, a jejich za-

sedání jsou neveřejné. Jedná se na nich mnohdy 
o velmi citlivých osobních záležitostech našich 
občanů a z tohoto důvodu musí tyto informace 
zůstat jen v co nejužším počtu lidí. Rada města 
je orgán městské samosprávy, který má řadu 
funkcí a odpovědností. Mezi tyto funkce patří:
1. Správa města: Rada města je zodpovědná za 

správu města a vedení jeho věcí. To zahrnuje 
plánování, rozvoj a řízení města a jeho slu-
žeb, jako jsou například vodovod, kanalizace, 
osvětlení a odpadové hospodářství.

2. Schvalování a úpravy rozpočtu: Rada města 
má pravomoc schvalovat rozpočet města 
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a rozhodovat o rozdělení finančních prostřed-
ků na jednotlivé projekty a služby.

3. Vydávání nařízení: Rada města může vydávat 
nařízení, která upravují chování obyvatel měs-
ta a řídí různé činnosti v městské oblasti.

4. Schůze a hlasování: Rada města se pravidelně 
schází na svých schůzích, během kterých dis-
kutuje o mnoha otázkách a hlasuje o návrzích 
a rozhodnutích.

5. Zastupování města: Rada města reprezentuje 
město vůči jiným orgánům, jako jsou krajské 
úřady, státní orgány a další města.

6. Kontrola městských institucí: Rada města má 
povinnost kontrolovat činnost městských 
institucí, jako jsou například městská policie, 
hasiči, knihovna nebo třeba kulturní a spor-
tovní centrum.

7. Spolupráce s občany: Rada města by měla 
spolupracovat s občany a poskytovat jim 
informace o plánovaných projektech, rozhod-
nutích a změnách, které se jich týkají.

8. Ochrana životního prostředí: Rada města má 
povinnost chránit životní prostředí a podpo-
rovat udržitelný rozvoj města.

Tyto funkce jsou pouze některými z mnoha, 
které rada města plní. Naše nové vedení se 
schází téměř každý týden. Mnoho bodů k pro-
jednání na každé radě a snaha radních dostat 
se k meritu věci předložených úkolů je příčinou 
několikahodinových jednání. Na stole máme 
spoustu nevyřešených problému z minula, na-
příklad technologie koupaliště, pozemky pro 
budoucí domky u čističky a také stálé problémy 
s vandalismem v Dubňanech. Jako radní ale také 
přemýšlíme nad budoucností, chceme mít Dub-
ňany hezké, moderní a čisté. Chceme splnit, co 
jsme slíbili před volbami a Dubňany zase spojit. 
Podpořit spolky a pomoci sportu a kultuře. I když 
já osobně jsem ve svých 57 letech nejstarší člen 
rady, s mladšími kolegy se mně velmi dobře 
spolupracuje a naše shoda je v podstatě konti-
nuální. Mám letité zkušenosti s vedením firmy 
a s prací s lidmi, tak o to je to alespoň u mne 
jednodušší zvládnout své emoce při neshodě 
názorů. Díky tomu, že se nám opravdu podařilo 
„nastartovat“ komise, dostanou se k nám přání, 
ale i připomínky občanů daleko rychleji a my je 

můžeme vyřešit dříve, než vyrostou do většího 
problému. Baví nás tato kolektivní práce, baví 
nás vaše náměty a připomínky. Já osobně si 
rád vyslechnu každého, je mě jedno jaký má 
politický názor a koho volil. Budu rád za velkou 
účast občanů na zastupitelstvu, za impulzy 
pro nás a my se je budeme jako radní tohoto 
krásného města snažit plnit. A hlavně s vámi, 
občany, co nejvíce komunikovat a skládat vám 
účty. Z jednání každé schůze rady města se 
tvoří zápis, usnesení z něho je pak k dispozici 
na internetových stránkách města. Tam můžete 
vše sledovat a také dávat připomínky. Budouc-
nost vůbec nepodceňujeme, chceme Dubňany 
postrčit dopředu. Už jednáme o dopravní situaci, 
o kruhových objezdech, o změně statutu lesa, 
o nepřetržité provozní doby školek v létě, o no-
vém sběrném dvoře a mnoha dalších projektech. 
Než uděláme zásadní rozhodnutí, vše dosta-
tečně dopředu oznámíme a alespoň já za sebe 
mohu slíbit, že na názory občanů k jednotlivým 
projektům budu velmi přihlížet. 

Zbyněk Kopeček
člen rady města, garant Dopravní komise RM
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Představuje se Komise pro kulturu a zájmovou 
činnost

Vážení spoluobčané, 

prostřednictvím následujících řádků bychom 
vám rádi představili současnou Komisi pro kul-
turu a zájmovou činnost, její členy, činnost, vizi 
směřování kultury a podpory zájmových spolků 
v budoucnu. 

V tomto poradním orgánu rady města pracují 
pod vedením předsedy Libora Jestřába dále 
členky: Michaela Staňková, Adriana Lukešová, 
Kateřina Klechová a Lubomíra Vacenovská.

Členové komise mají osobní zkušenosti ze 
spolkové činnosti, vědí tedy, jak může být časově 
i energeticky náročná, proto si těchto aktivit 
velmi váží a chtějí je aktivně podporovat.

Také proto jsme společně se Sportovní komisí 
v čele s Petrem Příkazským a za vydatného při-
spění Jiřího Ilčíka, hledali nejdříve možnosti, jak 
přistoupit nově k rozdělování dotací, aby bylo 
co možná nejvíce spravedlivé a transparentní. Ve 
středu 8. února pak proběhlo setkání zástupců 
zájmových spolků a sportovních oddílů, kde 
byla vypracovaná metodika rozdělování při-
blížena účastníkům a byl zde také prostor pro 
otevřenou diskuzi.

Často slyšíme, že se v Dubňanech nic neděje, 
což není pravda. Naopak komise oceňuje dosa-
vadní práci paní Jany Svorové a KIC. Problémem 
je někdy nedostatečná informovanost spolků. 
Snadno se pak stane, že se sejdou dvě akce 
v jednom termínu. Toto slabé místo členové 
komise chtějí ošetřit právě větším propojením 
a komunikací spolků navzájem, při tom bude 
komise ráda aktivně pomáhat.

Rezervy vidíme také v motivaci ještě více za-
pojit a podpořit k prezentaci šikovné a talento-
vané občany našeho města, snahou tedy bude 
i aktivita v této oblasti.

A o co tedy jde konkrétně, co se již podařilo 
a co všechno se připravuje? Není toho málo…

Již o loňském Silvestru pozvali členové komise 
naše nejmenší občánky spolu se svými rodiči, či 
prarodiči na akci s názvem Silvestrovské putová-
ní za zvířátky. V příjemné atmosféře děti v lese 
objevovaly stopy zvířátek, přinášely jim krmení 
do krmelce, a na závěr v přírodním areálu opé-
kaly špekáčky u ohně, či rozsvěcely prskavky za 
doprovodu diskotékových hitů.

Nebyla to však první, ani jediná činnost, kte-
rou se komise dosud zabývala. Už na prvních 
schůzkách v listopadu loňského roku se rodila 
koncepce, jejíž hlavní myšlenkou je žánrová 
pestrost a podpora vzájemné spolupráce.
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Letošní pestrou plesovou sezonu v Dubňa-
nech jistě obohatil tradiční Reprezentační ples 
města, který proběhl 28. ledna v sále KD a na je-
hož přípravě a podobě se členové komise velkou 
měrou podíleli. Příchozí byli přivítáni Welcome 
drinkem starostou Zbyňkem Lysým a místosta-
rostou Michalem Švagerkou. Kromě předtančení 
mladých tanečníků KST SWING KROMĚŘÍŽ, 
vystoupily na plese mladé talentované zpě-
vačky – absolventky ZUŠ v Dubňanech – Adéla 
Řiháková a Kateřina Martykánová a také velmi 
nadějná fitness gymnastka Emma Bokšová. Ta je 
teprve v šesti letech už držitelkou titulu mistryně 
Evropy ve své věkové kategorii. Mimo program 
zaujala účastníky plesu také krásná květinová 
výzdoba z dílny floristy Jaromíra Kokeše, bohatá 
tombola a v neposlední řadě skvělá kapela The 
Muzless, která se spolu s dýdžejem starala až do 

pozdních ranních hodin o plný taneční parket.
V únoru pak komise podpořila místní folklo-

risty a jejich bujarou fašaňkovou obchůzku. 
Maškary tradiční i netradiční obešly v průvodu 
několik dubňanských hospodářů, zastavily se 

foto: Zbyněk Maděryč

foto: Zbyněk Maděryč
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také u kostela před farou a svou pouť zakončily 
u kulturního domu, kde je přivítal místostarosta 
Michal Švagerka. Široká veřejnost zde mohla 
ochutnat tradiční fašaňkové pohoštění, zabíjač-
kové speciality a jiné pochutiny nebo si dopřát 
svařák či kávu, pro děti pak byly připraveny 
tematické tvořivé dílničky. Fašaňkové radovánky 
před KD byly zakončeny jak jinak než tradičním 
pochováváním basy, čehož se letos ujala chasa 
z Dúbravy.

Na přelomu března a dubna, u příležitosti 
světového Dne autismu, chceme podpořit děti 
s PAS ze školy se speciálními potřebami Du-
hovka v Hodoníně a uspořádat výstavu jejich 
obrázků v prostorách KIC.

V květnu si přijdou na své milovníci dobrého 
jídla a obdivovatelé amerických „kár“, na pro-
stranství před koupalištěm se uskuteční mini-
festiválek street food, doplněný spanilou jízdou 
amerických veteránů a k dobré náladě jistě 
přispěje i hudební skupina The Centrace Band.

Také folklorem bude jaro žít. V sobotu 
27. května se bude na pódiu přírodního areálu 
konat regionální soutěž „O nejlepšího tanečníka 
slováckého verbuňku na Kyjovském Dolňácku“. 
Vítěz bude náš region zastupovat ve finále této 
soutěže na Mezinárodním folklorním festivalu ve 
Strážnici. V Dubňanech bude navíc tato soutěž 
zpestřena od brzkého odpoledne o přehlídku 
dětských folklorních souborů. 

Začátek června bude věnován Dnu dětí, kde 
spolky ve spolupráci připraví dětem bohatý 
a zajímavý program. 

S nastávajícím létem potom přichází Dubňan-
ské kulturní léto, které je koncipováno tak, aby 
potěšilo naše obyvatele napříč žánry i věkem, 
za zmínku stojí např. Pivní festival s bohatým 
doprovodným programem v červenci. Tento 
letní měsíc obohatí také tradiční dechovkové 
setkání a zejména mladší generace se může 
těšit na koncert české rapové skupiny PSH, který 
doplní slovenská zpěvačka Tina.

V souvislosti s letním obdobím je momentálně 
v řešení režim, podmínky pronájmu, či provozní 
doba přírodního areálu. Jednáme s nájemcem, 
panem Jílkem. Naší prioritou je, aby byl tento 
nově zrekonstruovaný prostor skutečně vyu-
žíván.

Podzimní akce se stále ještě připravují, roz-
hodně však nebude podzimní kulturní program 
za letním pokulhávat. 

Ke změně dojde v termínu hodů, které letos 
připadnou na 6. - 8. říjen a nepotkají se tak 
s termínem hojně navštěvovaného tzv. „burčá-
kového pochodu“.

8. listopadu jistě uděláme radost posluchačům 
Radůzy, na koncert v KD srdečně pozveme na-
šince i přespolní.

Vyvrcholením celého roku pak bude advent, 
každá adventní neděle přinese jiné zážitky.

Velkým lákadlem se jistě stane koncert Jan-
ka Ledeckého a jeho kapely, jehož písničky 
nestárnou a dnes již propojují rodiny napříč 
generacemi, letos netradičně v prostorách 
Sportcentra Želva. 

Koncem roku již budou v plném proudu pří-
pravy na oslavy výročí 100 let od založení Baníku 
a 60 let od získání statusu města Dubňany, které 
nás čekají v létě 2024. Protože chceme, aby se 
tato událost stala důstojnou oslavou, budeme 
rádi, když se zapojí i další spolky. A zároveň 
s potěšením pozveme v souvislosti s oslavami 
domů naše rodáky na setkání s tradicemi, vínem, 
koncerty, výstavami apod.

Výše uvedené je jen zlomkem toho, co se v ob-
lasti kultury i zájmové činnosti odehrává, co má 
kulturní a zájmová komise, či další organizace 
a spolky v plánu. Aktuální a kompletní nabídku 
kulturních akcí najdete mj. v kalendáři akcí na 
webových stránkách města Dubňany. 

Všem nám záleží na tom, aby kulturní život 
v našem městě byl pestrý, dokázal reagovat na 
požadavky a přání občanů.

Kultura je od pradávna důležitou součástí 
lidského života. Řečeno slovy Jana Wericha: 

„Já myslím, že civilizace není dobrá, když je 
bez kultury. Člověk potřebuje ke štěstí a spoko-
jenosti nejenom pohodlí tělesné, ale i duševní. 
Kultura a civilizace musí jít ruku v ruce.“

Věříme tedy, že společně přispějeme ke kul-
turnímu rozvoji Dubňan ke spokojenosti nás 
všech.

Libor Jestřáb
předseda komise
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Z činnosti Komise pro les a životní prostředí

Co je Hodonínská Doubrava?
Toto území představuje komplex listnatého 

a smíšeného lesa severně od Hodonína, ros-
toucích na vátých píscích střídaných mokřady 
na jílovém podloží. Tyto půdy jsou osídleny 
rozmanitými vzácnými druhy rostlin a žijí zde 
cenné druhy zvířat.

Před několika lety byla Hodonínská Doub-
rava vyhlášena Národní přírodní památkou. 
Doubravu znají houbaři, myslivci anebo cyklisté. 
Málokdo ale ví, že náš dubový les je mimořádný, 
a to i v měřítku celé střední Evropy. Co je v lese 
blízko Hodonína, Dubňan, Ratíškovic a Vracova 
tak unikátního? S čím vším se tu může návštěv-
ník setkat? Především se spoustou vzácných 
rostlin, které nejen že často pěkně voní, ale 
vypadají úhledně a někdy vyloženě exoticky. 
A hlavně nerostou skoro jinde u nás, některé 
z nich jsou v České republice vzácnou raritou. 
Asi nejcennější zdejší kytkou je mečík bahenní. 

O něm a dalších vzácnostech Doubravy z rost-
linné i živočišné říše, zejména ptácích a hmyzu 
se dozvíte na přednášce RNDr. Jiřího Sladkého, 
který se na vzniku chráněného území u Hodo-
nína podílel. 

Více si přijďte poslechnout na přednáš-
ce RNDr. Jiřího Sladkého dne 18. dubna 
2023 v 17.00 hodin v Kulturním a informač-
ním centru v Dubňanech. Co vás ještě zajímá 
o našem lese v Dubňanech? Můžeme si o tom 
spolu popovídat.

Srdečně zvou pořadatelé
Komise pro les a životní prostředí 

Vzácná návštěva
V sobotu 28. ledna 2023 jsme měli tu čest 

přivítat v Dubňanech známého přírodovědce 
RNDr. Mojmíra Vlašína, mimo jiné autora mnoha 
knih o přírodě. V rámci zasedání komise pro les 
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a životní prostředí si prohlédl náš les, zhodnotil 
jeho stav a dal nám mnoho cenných rad, kudy 
bychom se mohli v péči v péči o les u nás ubírat.

Doporučil přestat používat jakýkoliv cizoro-
dý sadební materiál (nepůvodní dřeviny, ale 
i původní dřeviny cizí provenience) a zabránit 
v expanzi nepůvodních dřevin (akát, douglaska) 
do dalších porostů. V místech, kde se původní 
dřeviny přece jen ujaly, je třeba je uvolňovat 
a podporovat na úkor nepůvodních. Dále kon-
statoval, že městský les byl dříve obhospoda-
řován převážně pasečným hospodařením, na 
mnoha místech s tendencí k přechodu do lesa 
výběrného. V souvislosti se stále dražší lidskou 
prací v oblasti pěstění lesa se (již dnes a zvlášť 
v budoucnu) jeví pasečné hospodářství jako 
neperspektivní a to jak z ekologického, tak 
ekonomického pohledu. V souvislosti s tím, že 
náš les neslouží jako zdroj příjmů pro rozpočet 
obce a s ohledem na to, že leží většinově v ev-
ropsky významné lokalitě Natura 2000 se jeví 

jako vhodné převést celý lesní majetek do lesů 
zvláštního určení, tedy do lesů, u kterých veřejný 
zájem je nadřazen produkčním funkcím hospo-
dářského lesa. Nejde o vynětí z lesa a nejde ani 
o to, že by se na takový les nevztahoval lesní 
zákon. Jde o to, že hospodářský přínos z lesa 
přestane mít rozhodující vliv na management 
lesních porostů. Jako zcela zásadní se mu jeví 
přechod na většině území lesa do výběrového 
hospodaření a postupně omezování pěstební 
činnost ve prospěch přirozené obnovy. Za 
tím účelem je vhodné snížit množství zvěře 
(především srnčí) v honitbě. Ochrana formou 
oplocenek je nákladná a individuální ochrana 
jednotlivých stromů je problematická. Chemic-
ká ochrana, s ohledem na rekreační charakter 
lesa, je naprosto nevhodná. Tolik ve stručnosti 
z jeho zprávy.

V současnosti nám dělá největší starost cho-
roba borovic způsobená kuželíkem borovým 
v lokalitě za bývalou sklárnou. Pozná se podle 
rezavého jehličí zejména v korunách stromů. 
Napadené stromy musely být odstraněny a jeh-
ličí nejlépe následně spáleno. Doufejme, že se 
choroba nebude dále šířit na zdravé dřeviny.

Jednání komise se zúčastnil i starosta pan Ing. 
Zbyněk Lysý, aby se osobně seznámil se sta-
vem městského lesa. Spolupráce vedení města 
a komise pro životní prostředí s RNDr. Vlašínem 
bude i nadále pokračovat, abychom se všichni 
v našem lese cítili dobře a zdravě.

Ráda bych tento příspěvek zakončila citátem 
z knihy Petera Wohllebena Tajný život stromů:

„Les se vrátí. Bylo by pěkné, kdybychom tu 
byli ještě i my!“

Marie Tomanová
členka Komise pro les a životní prostředí

Pozvánka

Na	 turistický	 pochod	 „OKOLO	DUBŇAN	 “	
k	ptačímu	parku	Kosteliska	a	zaniklé	vesničce	
Jiříkovice. Přijďte s dobrou náladou a svačin-
kou v sobotu 25. března v 9.30 hodin. Místo 
startu i trasa budou upřesněny na plakátech 
a facebooku.RNDr. Mojmír Vlašín (uprostřed)
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Současné trendy podvodníků 
- vishing a spoofing

Policie České republiky v posledních týdnech 
zaznamenala vzrůstající aktivitu skupiny osob, 
která využívá jednu z metod sociálního inženýr-
ství a to takzvaný Vishing. Jedná se o princip, 
který je založený na telefonních hovorech, kdy 
se v tomto případě osoby volajících zpravidla 
představují jako pracovníci banky, kteří zjistili 
napadení bankovního účtu. Tito domnělí pra-
covníci banky svými tvrzeními vystraší osobu, 
které volají, přičemž jejich hlavním cílem je 
získat její peníze. Sdělí, že je nutné, aby finanč-
ní prostředky byly z vlastního účtu okamžitě 
převedeny na jiný účet s tím, že budou po 
vyřešení celé věci následně vráceny, což se 
samozřejmě nestane. Uvedené osoby tímto 
způsobem mohou vylákat i další citlivé údaje, 
které následně zneužijí. Tento typ podvodného 
jednání je nebezpečný zejména v tom, že falešní 
pracovníci bank mohou již před hovorem znát 
různé informace o osobách, které kontaktují, ale 
hlavně při hovorech užívají tak zvaný Spoofing 
telefonního čísla, při kterém dokáží napodobit 
jakékoliv telefonní číslo, včetně infolinek bank. 
Rovněž bylo zaznamenáno několik případů, při 
kterých telefonicky kontaktují další osoby, které 
vystupují jako policisté, s cílem ujistit o pravdi-
vosti tvrzení ohledně napadení bankovního účtu 
a nutnosti převodu peněz na „bezpečný“ ban-
kovní účet dle předchozích instrukcí domnělých 
pracovníků bank.

Obecné zásady:
• Nereagujte na podobné hovory a v žádném 

případě nesdělujte k Vaší osobě žádné citlivé 
údaje ani bezpečností údaje z vaší platební 
karty, nebo přístupové údaje k online ban-
kovnictví.

• Nikdy nikomu nesdělujte a ani nepřeposílejte 
bezpečnostní / autorizační kód, který Vám 
přišel formou SMS zprávy.

• Myslete na to, že útočník dokáže napodobit 
jakékoliv telefonní číslo, odesílatele SMS zprá-
vy, ale třeba i e-mailovou adresu.

• Nikdy nikomu podezřelému neumožňujte 
vzdálený přístup do Vašeho počítače.

• Sledujte a pečlivě čtěte informace od Vaší 
banky v internetovém bankovnictví.

• Při každém vstupu do internetového bankov-
nictví kontrolujte, zda odpovídá doména při-
hlašovací stránky. Toto platí vždy, když někam 
zadáváte své osobní nebo přihlašovací údaje.

• Aktualizujte pravidelně software, antivirový 
program, firewall.

• Buďte neustále ostražití, protože i Vy se může-
te stát cílem podobného podvodného jednání.

• Během, nebo po takovémto podezřelém 
hovoru, si zaznamenejte údaje, které Vám 
útočník sdělil (jména, e-mailové adresy, čísla 
účtů, odkazy na webové stránky, apod.)

Policie ČR varuje:
Nereagujte na telefonní hovory, SMS zprávy, 

e-maily, kde se Vás někdo pokouší vmanipulo-
vat do situace, že jsou Vaše finanční prostředky 
v ohrožení a Vy musíte udělat další kroky pro 
jejich záchranu. Kdyby byly Vaše peníze v ohro-
žení, tak banka sama zareaguje a učiní další 
opatření. V případě pochybností vždy kontak-
tujte svou banku. Pokud Vás shora naznačeným 
způsobem již někdo kontaktoval, neváhejte se 
rovněž obrátit na tísňovou linku Policie České re-
publiky na čísle 158 a celou záležitost oznamte.

Zdroj: https://www.policie.cz
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Starobní důchod

je jedním ze 4 druhů důchodů českého důcho-
dového systému. „Důchodem“ obecně lidé myslí 
řádný starobní důchod, na který vzniká nárok 
dosažením zákonem stanoveného důchodo-
vého věku a získáním potřebné doby pojištění. 
V současnosti je toto téma velmi diskutováno.

1. Důchodový věk – v kolika letech je možné 
odejít do důchodu, stanovuje v současnosti 
platný zákon o důchodovém pojištění. U lidí 
narozených po roce 1971 důchodový věk činní 
65 let (jinak dle platných tabulek).

2. Doba pojištění nutná pro vznik nároku na 
důchod. Rozhodujícím údajem je rok, v němž 
dosáhnete důchodového věku. Od roku 
2018 platí skutečnost, 35 let pojištění. Pro 
zjištění důchodového věku a pro orientační 
výpočet starobního důchodu slouží důcho-
dová kalkulačka; je dostupná na www.cssz.
cz; k dispozici je také on-line důchodová 
kalkulačka na ePortálu ČSSZ - eportal.cssz.cz. 

3. Možnost průběžného sledování doby pojištění 
evidované ČSSZ – je možnost na požádání vy-
hotovit informativní osobní list důchodového 
pojištění; žádost o list můžete zaslat na ČSSZ, 
odbor správy údajové základny, Křížová 25, 
225 08 Praha 5, a to s uvedením RČ, jména, 
příjmení, adresy na kterou má být list zaslán; 
požádat lze i elektronicky prostřednictvím 
e-podatelny posta@cssz.cz (avšak pouze 
s elektronickým podpisem) nebo datové 
schránky ČSSZ 49kaiq3.

4. Podmínky pro předčasný starobní důchod – 
jsou vázány na dvě podmínky – na získanou 
dobu pojištění, kterou je potřeba splnit ke dni 
přiznání důchodu a věk občana, v současnosti 
alespoň 63 let.

 Kdy žádat o starobní důchod:
• nejdříve 4 měsíce před datem, od něhož 

požadujete starobní důchod přiznat, později 
můžete kdykoliv.

Žádost o důchod se sepisuje na OSSZ pří-
slušné podle místa trvalého bydliště občana.

DOKLADY:
• OP
• doklad o studiu či učení
• doklady prokazující zaměstnání, případně 

doby vedení na ÚP
• muži předkládají doklady o výkonu vojenské 

a civilní služby
• ženy předkládají doklady prokazující výcho-

vu dětí (i osvojených nebo u dětí v náhradní 
péči) – rodné listy, doklady o osvojení, doklady 
o náhradní péči

Pokud si nevíte rady, co a jak provést, samo-
zřejmě na kterékoliv OSSZ Vám personál podá 
dostatek informací a poradí Vám. Informace lze 
zjistit rovněž na Call centru, na bezplatném čísle 
800 050 248.

Mgr. Anděla Nedvědíková
zastupitelka
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Nezapomeňte na kreativitu

Tvořivost neboli kreativita (z lat. creo = tvo-
řím), je zvláštní soubor schopností, které umož-
ňují uměleckou, vědeckou nebo jinou tvůrčí 
činnost. Je pro člověka přirozená jako dýchání 
či pohyb. Už se s ní narodíme, všichni jsme ji 
dostali do vínku, a platí, že ji můžeme cvičit 
a rozvíjet. Všimli jste si, že děti kreativitou přímo 
srší? Bohužel během života se ztenčuje prostor 
pro kreativitu, dalo by se říci, že z kreativity ve 
velké většině „vyrosteme“.

Jak podpořit kreativitu, aby se stala 
součástí každodenního života

Zapisujte si nápady. Většina nápadů se nám 
v hlavě objeví např. na toaletě, v koupelně, při 
procházce se psem. V práci, když je hlava za-
hlcená množstvím informací, nás napadne asi 
jen 4 až 5 procent idejí/nápadů. Proto si svoje 
nápady nezapomeňte zapsat.

K tvořivosti pomůže i neuroplasticita mozku. 
Je dokázáno, že náš mozek je schopen vytvářet 
nová neuronová propojení – nové cestičky, kudy 
posílá impulzy a ovlivňuje naše konání. Už jen 
takové věci jako čistit si zuby kartáčkem, který 
držíme v druhé ruce nebo jít domů jinou ces-
tou než obvykle nám mohou pomoci přepnout 
vychozené cestičky na nové.

Tvořivost je spojena s našimi přirozenými 
rytmy. Abychom se dobře nadechli, musíme 
i dobře vydechnout. Musíme odpočívat, aby-
chom mohli být plnohodnotně aktivními. Měňte 
činnosti. Když jste dlouho seděli před počítačem, 
běžte na procházku. Když jste pracovali s čísly, 
běžte si popovídat s kolegou. Střídejte analytic-
ké činnosti s tvořivými, jako jsou tanec, vaření, 
meditace, hra s malými dětmi.

Rutina vyčerpává. Stereotyp všedního života 
je jako černá díra, do které často padáme. Tvo-
řivost dodává energii a umožňuje naší mysli po-
dívat se jiným směrem. Lidé nepřestávají tvořit, 
protože jsou staří, ale stárnou, když přestávají 
přistupovat k životu kreativně. Kreativita je jako 
sval: když ji budeme používat, poroste, když ji 
nebudeme používat, zakrní.

CVIČENÍ
Hodinové nestereotypy
- buďte doma potmě
- objednejte si v restauraci jídlo na třetí straně, 

čtvrté od spodu
- jděte na procházku tam, kam chce jít Váš pes, 

ne tam, kam chodíte pravidelně
- napište a pošlete papírový dopis

Jednodenní nestereotypy
- používejte na vše druhou ruku, než jste zvyklí
- poproste děti, aby Vám vybrali oblečení do 

práce
- pochvalte 5 lidí kolem sebe za činnost, kterou 

považujete za samozřejmost
- přečtěte si časopis z oboru, který Vás vůbec 

nezajímá
- zjistěte o 3 svých spolupracovnících tři věci, 

o kterých ostatní spolupracovníci nevědí
- přijměte každou nabídku, kterou dostanete
- po schodech zkuste chodit pozpátku
- na přechodu zkuste nešlápnout na bílý pruh

Týdenní nestereotypy
- vydržte celý týden s rozpočtem 200 Kč/den 

(v dnešní době velmi těžké)
- celý týden kupujte jen věci, které jste nikdy 

nekoupili a vařte s nimi
- nechte si doporučit od svého známého tu 

nejhorší knihu, kterou četl a přečtěte si ji
- choďte všude pěšky

Zkuste vyjít ze svého stereotypu. Přeji Vám 
hodně zdaru.

Mgr. Anděla Nedvědíková
zastupitelka
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Jak se žije v mateřské škole na sídlišti?
Na začátku roku 2023 jsme si s dětmi připo-

mněli svátek tří králů a velkou senzací ve školce 
bylo sférické kino. Jednalo se o sférický projekční 
systém uvnitř nafouklého stanu ve tvaru kopule. 
Děti se rázem ocitly v kouzelném prostoru, pří-
mo pod hvězdnou oblohou a v dalším projektu 
i na dně oceánu. 

V únoru jsme zamířili do Hodonína. V ZOO 
jsme pozorovali zvířátka v zimě. Upoutala 
nás zajímavá přednáška o různých živočiších 
a kontakt s některými z nich. Ti odvážní si mohli 
pohladit leguána, mnohonožku, osmáka degu 
a dokonce i skutečnou krajtu. Velkou zábavu 
jsme si užili u pavilonu opic. 

Bioložka Mgr. Zuzana Veverková přijela k nám 
do školky a přivezla zachráněného netopýra. 
Už víme, jak jsou netopýři užiteční a že z nich 
nemusíme mít obavy. 

Karneval ve školce byl tak jak každý rok zábav-
ný. Učitelky i děti prožily celý den v kostýmech 
záchranářů, princezen a dalších pohádkových 
postav, tančily a soutěžily.

Co všechno by měly děti znát před nástu-
pem do základní školy? To bylo téma pro Mgr. 
Andrýskovou, učitelku prvního stupně základní 
školy. Přednášku o školní zralosti ocenili rodiče 
předškoláků.

Projekt Kopretinky vedou naše milé kolegy-
ně Liduška a Maruška. Jednou týdně se schází 
v menších skupinkách s předškoláky, tvoří, zpívají, 
tančí, malují a přitom se nenápadně vzdělávají. 

Trenéři FK Hodonín se postarají o sportovně-
-pohybovou stránku v rámci Školky v pohybu. 

Mgr. Kristýna Vacenovská pokračuje v indivi-
duální logopedické péči a vede kroužek angličti-
ny. Děti se zde seznamují se základními slovíčky 
a výslovností. 

Rodiče předškoláků se se svými dětmi aktivně 
zapojují do projektu Všeználek, který je zamě-
řen na přípravu dětí do základní školy. Hravou 
formou ukazujeme rodičům, jaké oblasti by dítě 
mělo zvládnout ještě před nástupem do první 
třídy. Dáváme inspiraci, jak dítě připravovat 
i v domácím prostředí. Spolupráce s rodiči je 
pro nás velmi důležitá.

Projekt Prvňák vznikl díky spolupráci mateřské 
školy a základní školy. Předškoláci navštěvují 
školu každý měsíc. Seznamují se zde s prostře-
dím a chodem školy.

Nadále také v naší škole rádi využíváme rela-
xační místnost Snoezelen a interaktivní panel, 
které děti velmi baví.

A co nás ještě čeká v tomto školním roce? 
Kurzy plavání v hodonínských Lázních a rela-

xační pobyty v solné jeskyni. 
Připravujeme se na zápis nových dětí do 

školky, který proběhne 4. května 2023 (žádosti 
o přijetí je možné stáhnout z webu školky od 
začátku dubna). Noví zájemci o místo v naší 
školce se mohou na webu školky podívat do 
fotogalerie, kde zveřejňujeme spoustu fotek 
a videa z akcí naší školy.

Také se těšíme na netradiční oslavu svátku 
maminek, barevné týdny, zahradní slavnost 
a školní výlety.

Děkujeme všem, kteří jakýmkoliv způsobem 
naši mateřskou školu podporují.

Jana Ilčíková
ředitelka MŠ I Dubňany 
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Knihovna, místo setkávání
Statistické zhodnocení roku 2022 

Začátek roku se ještě nesl v covidových restrik-
cích. Všechna protiepidemická opatření, zákazy 
a omezení se podepsaly také na společenském 
chování našich čtenářů. Změnily se návyky, lidé 
odvykli chodit za kulturou a vyhýbali se sociál-
nímu kontaktu. Pomalu ale nacházejí cestu zpět 
na kulturní akce, potažmo i k nám do knihovny 
a nutno dodat, že jsme tomu velmi rádi. V naší 
knihovně proběhlo za minulý rok celkem 37 akcí 
pro veřejnost a 39 akcí, jež knihovna nebyla 
hlavním pořadatelem. Do knihovny přišlo cel-
kem 6.872 návštěvníků. Knižní fond obohatilo 
467 nových titulů. Nejpilnější čtenář přečetl 
226 knih a nejžádanější byla kniha „Laura“ od 
spisovatelky Táni Keleové-Vasilkové. Celkový 
počet vypůjčených knih bylo 17.722 ks.

KNIHOTOČ městské knihovny
Pod schody uvnitř budovy základní umělecké 

školy, v místě spojovací chodby u KIC a knihov-
ny, je nově umístěn stojan na vyřazené knihy 
s názvem KNIHOTOČ. Dostávají zde druhou 
šanci vyřazené knihy, které jsou již opotřebo-
vané, nebo ty, které musí uvolnit místo novým 
titulům. Ocení ho zejména rodiče, čekající na 
děti při hodinách výuky v ZUŠ, ale snad i ná-
vštěvníci KIC a další příchozí.. Knihy jsou volně 
k dispozici, můžete si je půjčit, přinést zpět, nebo 
si je ponechat. U KNIHOTOČe jsou umístěna dvě 
křesla, aby spočinutí pro čtenáře bylo příjemné 
a případné čekání ubíhalo veseleji.
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Nový kávomat a občerstvovací automat
Od středy 15. února je pro návštěvníky knihov-

ny, KIC i ZUŠ k dispozici nový automat na kávu 
se zrnkovou i instantní kávou a také nový ob-
čerstvovací automat.

Valentýnský fotokoutek a soutěž na Fb 
knihovny

Valentýnské překvapení ve formě fotokoutku 
připravila městská knihovna ve spolupráci s KIC 
Dubňany. Od 13. února do 17. února mohli 
návštěvníci budovy ZUŠ využít toto láskyplné 
zákoutí ke zhotovení tematické fotografie, kte-
rou bylo možno přeposlat městské knihovně 
ke slosování, kdy výhrou byla romantická kni-
ha. Nápad Valentýnské fotokoutku byl uvítán 
s nadšením.

Další možnost výhry poskytovala také valen-
týnská soutěž o knihu na Facebooku knihovny, 
která probíhala on-line.

Dobrý skřítek knihovny
Do naší knihovny se zatoulal nový knižní skří-

tek „Čítánek“. Knižní skřítci mají za úkol starat se 
o knížky a příběhy v nich. Pečují o pohádkové 
postavy, aby všichni princezny a princové, draci 
a čarodějové zůstávali ve svých příbězích. Prostě 
mají plné ruce práce. A to nejenom s hlídáním 
pohádek, ale hodně starostí jim dělají i děti, 
které se nechovají ke knihám vůbec hezky. Na-
příklad je někam pohodí, škaredě zavřou, nebo 
je zařadí úplně jinam, kde je paní knihovnice 
nenajde. Náš dubňanský skřítek má jméno Čítá-
nek a s pomocí místní malířky Johanky Ilčíkové 
dostal i výtvarnou pohádkovou podobu, teď už 
jen čeká na svou pohádku.

Dagmar Žurovcová
knihovnice
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Krátký návrat do prosince loňského roku
Kinokavárna v sále kulturního domu patřila 

v neděli odpoledne 4. prosince především 
dětem. Připraveno pro ně bylo mikulášské 
promítání nové české pohádky Tajemství staré 
bambitky 2. V předsálí na ně čekal Mikuláš do-
provázený andělem a čertem, aby jim ke sledo-
vání filmu nadělil popcorn a nápoj. Odvážné děti 
řekly básničku, jiné se jen vyfotily a pro všechny 
účastníky to určitě bylo příjemné odpoledne. 

Vánoční jarmark, jinak Zimní radovánky, na 
Kulturním a informačním centru proběhl vloni 
v sobotu 10. prosince. Návštěvníci hojně vyu-
žívali možnost vybrat si a nakoupit pro sebe, 
své blízké a přátele vánoční dárky z nabídky 
prodejců, kteří své stánky rozmístili ve dvoře 
i uvnitř budovy. Ke konzumaci tu byly pochutiny 
a především několik druhů horkých nápojů, jež 
v sychravém počasí přišly každému vhod. Při-
pravený program zahájily děti z mateřské školy 

Tradiční akce Deníku s názvem „Česko zpívá 
koledy“, v pořadí už 13. ročníku, se opět zúčast-
nili i dubňanští občané. Asi stovka se jich nave-
čer sešla ve středu 7. prosince před městským 
úřadem. Při dobrém punči si v adventním čase 
zazpívali známé i méně známé koledy. 
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na sídlišti s pásmem básniček. Pro malé diváky 
byl letos přichystán animační program s pohád-
kovými postavičkami, soutěžemi a diskotékou. 

Vánoční koncert se uskutečnil těsně před 
Štědrým dnem v úterý 20. prosince. V sále 
kulturního domu koncertovala skupina Javory. 
Sourozenci Hana a Petr Ulrychovi už poně-
kolikáté pro dubňanské diváky navodili svým 
zpěvem, hudbou i průvodním slovem krásnou 
vánoční atmosféru.

Poslední den roku 2022 pozvala Komise pro 
kulturu a zájmovou činnost děti a jejich rodiče 
do lesa za zvířátky. Za slunečného silvestrovské-
ho odpoledne vyrazilo na cestu lesem 80 dět-
ských účastníků s dospělým doprovodem. Na 
trase děti čekalo několik stanovišť, kde plnily 
úkoly související s lesem, například přiřazovaly 
stopy ke zvířátkům nebo větvičky ke správným 
stromům. U krmelce pak účastníci obdarovali 
zvířátka kaštany, jablíčky, mrkví a dalšími po-
chutinami. Cílem byl poté přírodní areál, kde 
již byl připraven svařák, dětský punč a oheň 
na opékání špekáčků. Byl tu přítomen také 
zástupce dubňanských skautů, který zájemce 
seznamoval s činností jejich spolku. Děti byly 
odměněny účastnickými diplomy a prskavkami, 
které za doprovodu diskotékových rytmů všichni 
společně rozsvítili a popřáli si vše nejlepší do 
nadcházejícího roku. 
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Z kulturního dění

Známý chiropraktik Vinci László se už spoustu 
let zabývá alternativní a čínskou medicínou. Jak 
o sobě říká, prošel spoustu léčebných metod 
a nyní používá především metodu čínské tla-
kové masáže a pouze nepřednáší, ale provádí 
i praktické ukázky. Do Dubňan zavítal v úterý 7. 
února už potřetí, beseda s návštěvníky proběhla 
na Kulturním a informačním centru. Radil, jak si 
bez prášků a injekcí pomoci od bolesti těla, ať už 
hlavy, očí, zad či končetin. Přednáška byla zají-
mavá a její průběh působivě oživovaly názorné 
ukázky prováděné přímo na účastnících besedy. 

V lednu a únoru byly ve výstavní síni Kulturní-
ho a informačního centra k vidění obrazy mladé 
výtvarnice Lucie Moravčíkové s tématem styli-
zovaných fiktivních postav a jiných fantazijních 
bizarních bytostí a také abstraktní malba. Ná-
sledující výstava má úplně jiné téma. Rukodělné 
práce šikovných dobrovolných přispěvatelů 
budou vystaveny do konce dubna.

Spolupráce s chráněným bydlením  
„Duběnka“

Od 1. ledna letošního roku je v Dubňanech 
v provozu chráněné bydlení Duběnky. Je urče-
na pro lidi s mentálním a tělesným postižením. 
Pracovníky Kulturního a informačního centra 
vloni v prosinci kontaktovalo vedení Diakonie 
Betlém z Klobouk u Brna, pod kterou Duběnka 
spadá. Požádali o spolupráci právě s Duběnkou. 
Jejich představa byla vymyslet pro jejich klienty 
nenáročný program a hlavně jednoduché ruční 
práce.

První návštěva se uskutečnila 24. ledna a kli-
enti vytvářeli papírové budky s ptáčky a malovali 
obrázky. Druhé setkání proběhlo ve čtvrtek 9. 
února a neslo se v duchu fašaňku, vyráběly se 
masky. V druhém únorovém tvoření se tempe-
rovými barvami vybarvovaly odlitky ze sádry 
- letadla, auta, zvířátka. A v březnu už se bude 
přivolávat jaro v podobě z papíru vytvořeného 
stromu, ptáčků a kytiček. 
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Na KIC pro ně materiály připravuje a věnuje se 
jim paní Jana Žažová. Jak říká, někteří svěřenci 
jsou opravdu velmi zruční a bylo vidět, že je 
práce moc baví. Hlavním cílem této spolupráce 
je zapojit klienty do běžného života v našem 
městě. Ne vždy se setkávají s pochopením 
a vstřícným přístupem spoluobčanů.

Nevíte, co je to Ptačí park Kosteliska?
Do prostor KIC byl za využití dotace v rámci 

projektu s názvem „Kam za vtákmi“ pořízen 
a nainstalován informační dotykový panel. Zís-
káte zde potřebné informace k našemu městu, 
kulturním akcím, ale hlavně také k Ptačímu parku 
Kosteliska. Dozvíte se, kde se nachází, jak se tam 
dostanete a co zajímavého můžete vidět. 

Letošní plesová sezóna konečně proběhla 
bez jakéhokoliv omezení a v polovině ledna ji 
zahájil ples mažoretek Kelly Dubňany. Děvčata, 
která jdou od úspěchu k úspěchu, předvedla 
své sestavy, s nimiž budou od února bojovat 
o medaile na soutěžích u nás i v zahraničí. Násle-
doval ples sportovců a leden uzavřel s úspěchem 
reprezentativní ples pořádaný městem. V únoru 

se plesající sešli na oblíbeném hasičském disco 
plese a závěrem měsíce se konal krojovaný 
ples pořádaný Ženským sborem Drmolice za 
spoluúčasti města. Začátkem března plesovou 
sezónu uzavřel ples základní školy, který se jako 
jediný pro velkou účast odehrál v hale Sport-
centra Želva.

I letos pokračovala kinokavárna v sále kultur-
ního domu, kde je kromě filmů nabízena také 

možnost občerstvení v baru bývalého Beneta. 
V lednu diváci viděli českou komedii „Hádkovi“ 
o dohadování v jedné rodině, v únoru to byla 
rovněž komedie o rodinných vztazích s názvem 
„Přání k narozeninám“. Na březen bylo připra-
veno promítání českého komediálního drama 
z loňského roku „Kdyby radši hořelo“.
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Ze Senior klubu

Spolek Senior je dobrovolná skupina osob, 
kterou spojuje věková kategorie. Naše sídlo je 
na ulici Sportovní, ale scházíme se každou středu 
v 15.00 hodin ve společenské místnosti DPS na 
ulici Hornická č.p. 602. Členem spolku může být 
každý od 50 let výš.

Teď něco o naší činnosti v loňském roce. Ně-
které z našich členek jely na výlet do Moravské-
ho Krumlova navštívit výstavu obrazů Alfonse 

Muchy. Jezdilo se také na kolách po okolí Dub-
ňan. V červnu byl pro členky, ale i další občany 
města, uspořádán zájezd do Moravského krasu. 
V září jely některé z nás, tentokrát hromadnou 
dopravou, do Brna, aby se podívaly na výstavu 
Tutanchamon. Rok uzavřela návštěva vyzdobené 
vánoční Olomouce. Předtím jsme ještě v listo-
padu měly adventní tvoření a spolu jsme také 
oslavily Mikuláše a vánoční svátky.

Letos jsme se dobře pobavily při příležitosti 
letošního fašaňku. Převlečeny za maškary jsme 
si zazpívaly, povykládaly o tradicích ... Nyní 
chystáme velikonoční tvoření s výstavou kraslic 
a plánujeme uspořádat v průběhu roku opět 
nějaké výlety a zájezdy na zajímavá místa.

Kdo by měl zájem, může nás navštívit při na-
šem středečním setkávání.

Výbor Spolku Senior
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Život v Austrálii
V květnu to bude 10 let co jsem se přestě-

hovala do Sydney a 2 roky co jsem obdržela 
australské občanství. Vzpomínám na celníka 
na letišti, který mi kladl spoustu otázek a když 
jsem mu oznámila, že Sydney bude můj nový 
domov, aniž bych předtím navštívila Austrálii, 
tak se velmi pobavil. Popřál mi hodně štěstí a se 
smíchem mě vyprovodil. 

Nikdy mě ani ve snu nenapadlo, že budu žít 
v Austrálii. Když jsem potkala svého australského 
manžela v Londýně, kam jsem v roce 2008 odjela 
na pracovní stáž, tak jsem si stále myslela, že bu-
deme žít buď v Londýně anebo nejlépe v Praze. 
Ale po pěti společných letech v Londýně, jsme 
se rozhodli jít do Austrálie. Důvodem bylo náhlé 
úmrtí manželova otce a tímpádem skutečnost, 
že by tchýně byla bez rodiny.

Trvalo mi dlouho si tady zvyknout a akcepto-
vat, že jsem tak daleko od rodiny a kamarádů. 
Manžel tvrdí, že nás od nich dělí “jenom” 24 ho-
dinový let, že v podstatě když se rozhodnu tak 
druhý den můžu být s rodinou. Což samozřejmě 
tak jednoduché není, ale jeho pozitivní přístup 
mi pomáhá.

Po pěti letech strávených v globální firmě 
v Londýně, kde jsem byla vystavena nejen 
různým přízvukům z Velké Británie, ale také 
z firemních poboček z Ameriky, Asie a Evropy, 
jsem si myslela, že mě už angličtina nemá čím 

překvapit. Ale jak jsem se mýlila! Hned na letišti 
mě zarazily hlášení, hlasy měly nezvyklý přízvuk. 
Můj manžel a jeho australští známí v Londýně 
ztratili tak trochu australský přízvuk a místo 
něj jejich angličtina měla mezinárodní nádech. 
Hned ze začátku jsem měla to štěstí nebo spíše 
neštěstí, že jsem narazila na lidi s velmi silným 
australským přízvukem a z poloviny jsem jim ne-
rozuměla. Nejenom, že používají jiná slova (mi-
lují zkracování slov), ale mluví jako kdyby měli 
v ústech horkou bramboru. Tady je pár mých 
oblíbených australských slangových výrazů:

G´day - pozdrav místo Hello
Arvo - odpoledne (afternoon)
Brekky - snídaně (breakfast)
Brolly - deštník (umbrella)
Devo - zničený (devastated)
Maccas - McDonalds
Thongs - flip flopy
Straya - Austrálie 

Když jsem nastoupila do práce, velmi mě 
překvapilo (nebo spíše potěšilo) jaký mají Aus-
tralané přístup. Byla jsem zvyklá z Londýna na 
tvrdou pracovní morálku, zatímco tady se půl 
hodiny z hodinového meetingu probíraly osobní 
věci a vtípky. A k tomu se každý pátek ve 4 od-
poledne celá kancelář sešla u vína a piva, které 
zajistil zaměstnavatel. Měla jsem to štěstí, že 
jsem byla v kolektivu velmi přátelských kolegů, 
někteří zůstali mými kamarády dodnes. Určitě 
se mnoho změnilo po kovidove pandemii, lidé 
pracují více z domu a firemní kultura je tím 
hodně poznamenaná.

První čtvrť, ve které jsme bydleli byla Bondi. 
Světoznámou Bondi Beach jsem měla pěšky 
od domu asi 20 minut, každý víkend strávený 
na pláži mi připadal jako dovolená. Východní 
pobřeží Sydney, kde se Bondi Beach nachází, 
má dechberoucí útesy a překrásné pláže. Větši-
nou jsou tyto pláže plné turistů, ale i místních, 
prostě to tam žije. Teď žijeme v klidné čtvrti na 
severu Sydney v těsné blízkosti národního parku 
Ku-ring-gai. Klokany tu sice v těsné blízkosti Dům opery během festivalu světel Vivid
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nemáme, ale ukřičení papoušci kakadu a smějící 
se kookaburra (australský ledňáček) jsou všude. 
Stejně jako pavouci. Australská černá vdova 
(redback) a Sydney funnel web (který jedním 
kousním může zabít člověka během 15 minut) 
jsou v hojném počtu všude v Sydney. Velice 
rychle jsem si zvykla vyklepávat boty před ka-
ždým obutím. Sousedi měli také jednou krajtu 
v zahradě na návštěvě. Přesto trávíme v přírodě 
spoustu času, ať už procházkami v lese “bush-
walking” nebo na některé z pláží, které jsou 
v dosahu 40-60 min autem. Sydney má velký 
výběr pláží, každý si tu najde na co má zrovna 
chuť, akční pláže plné lidí a kaváren nebo klidná 
místa s nedotčenou přírodou. To se mi na Syd-
ney moc líbí, mít rozmanitou přírodu na dosah 
ruky a zároveň si užívat výhody velkoměsta. 
Sydney je obklopena národními parky a vět-
šina čtvrtí má spoustu zeleně. Vůbec celkově 
tady vládne aktivní životní styl strávený venku. 
Určitě za to může i nádherné počasí, které tady 
je téměř celý rok. Zima je tady od června do 
srpna, kdy průměrné denní teploty jsou kolem 

15 stupňů. Když svítí sluníčko, tak je to i v zimě 
na krátký rukáv. V noci už je to ale horší, protože 
je opravdu zima a domy v Sydney nemají topení. 
Vládne tady mnou nepochopitelná naivita, že je 
teplo 12 měsíců v roce a topení není třeba. Takže 
se několik měsíců budíme ráno do příjemných 
13 stupňů v domě. Další věc, na kterou si pořád 
nemůžu zvyknout je slavit Vánoce ve 30 stupňo-
vých vedrech v prosinci. Letní školní prázdniny 
jsou tady od poloviny prosince do konce ledna. 
Školní rok začíná v únoru, Velikonoce se slaví 
na podzim a roční období začínají první den 
příslušného měsíce. I po deseti letech mi to 
občas hlava nebere.

Co se mi moc líbí na Sydney je multikultura 
a s tím související nabídka kuchyně ze všech 
koutů světa. Jsem moc ráda, že moje děti vyrůs-
tají v místě, kde jsou zastoupeny všechny možné 
rasy, národnosti a kultury. Jejich kamarádi jsou 
z rodin, které tu žijí po generace nebo se sem 
jejich rodiče přestěhovali z jiného kontinentu tak 
jako já. Známe rodiny, které přišly ze zemí, kde 

Malý klokánek Joey

Jóga na Bondi Beach

Diamantová krajta 2,5 m na návštěvě u sousedů
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jsou základní práva občanů potlačována a oni 
jsou tady, aby dali svým dětem šanci na nový 
život v bezpečné krásné zemi plné příležitostí. 
Mimochodem, Sydney byla označena za 4. nej-
bezpečnější město na světě.

Byla jsem zvyklá na přívětivost a povídání si 
s cizími lidmi z Anglie, ale tady je to na úplně 
jiné úrovni. Ve službách se s vámi baví jako by 
vás znali odjakživa, lidé jsou milí a upovídaní. 
Typický výraz je “no worries mate”, což zname-
na neco jako “v pohodě kámo”, říká se na to 
všechno a často. Tento uvolněný přístup někte-
rým našincům leze na nervy, ale mě se taková 
bezstarostnost zamlouvá. Hodí se to k tomu 
počasí a životnímu stylu :)

Mám to štěstí, že v Sydney je česká škola, kam 
moje starší dcera dochází každou sobotu. Díky 
české škole jsme se spojili s českou komunitou, 
která mi poskytuje kousek domova, jinak vzdá-
leného 16000 kilometrů.

Sydney se pro mě stala domovem. Když jedu 
navštívit rodinu do Dubňan, tak jedu také domů. 
Mám dva domovy, každý úplně jiný, ale stejně 
krásný. 

Zdravím všechny čtenáře do Dubňan a snad 
brzy zase na viděnou!

Romana Řiháková

hora Uluru v Severním Teritóriu - největší monolit na 
světě s obvodem 8 km, posvátné místo pro Aboridžince 
(původní obyvatele)

vápencové skály „Dvanáct apoštolů“ v Jižní Austrálii
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Společenská kronika
Vítání občánků

V sobotu 17. prosince se v obřadní síni města Dubňany uskutečnilo další Vítání občánků. Tento 
slavnostní obřad provedl pan Michal Švagerka, místostarosta města Dubňany a svým vystoupením 
přispěly děti ze Základní umělecké školy Dubňany. 

Do pamětní knihy města Dubňany byly zapsány tyto děti: 

Teodora Janků  Adéla Falešníková
Lubomír Řihák  Isabella Tea Duhajská
Amálie Zacharová

Rodičům dětí blahopřejeme a dětem přejeme, aby vyrůstaly ve zdraví, obklopeni láskou a radostí.

Připomínáme, že zájemci o účast při tomto slavnostním obřadu mají možnost přihlášení se na 
matrice Městského úřadu Dubňany. 

Zemřelí spoluobčané 

Čermák Karel 56 let  Novotná Marie  79 let
Barvíková Anežka 93 let Formánková Marie 88 let
Pospíšil Jaroslav  74 let Kochová Eva 89 let
Bilíčková Marie 90 let Šnajdr Karel 84 let
Hamšík František 67 let Bureš Josef 81 let 
Fialíková Štěpánka 89 let Možíš Jaroslav 81 let
Linnerová Marie 84 let Hajduchová Zdeňka 77 let
Ilčík František 82 let Černá Vlasta 87 let

Zájemci o slavnostní obřady jako je vítání občánků, výročí svatby 50 let, 60 let, 65 let, ale také 
o osobní setkání s představiteli města při příležitosti významných životních jubileích 90 let, 95 let, 
100 let se mohou obrátit na matriku Městského úřadu Dubňany, p. Lenku Matouškovou, tel. 
518 698 514, příp. Michaelu Jandovou, tel. 518 698 513.
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Z farnosti
Na návštěvě u nemocných

Otče	Pavle,	pravidelně	navštěvujete	nemocné	
v	našem	městě.	Kdy	za	nimi	přijíždíte	a	v	čem	
vnímáte	největší	přínos	Vaší	návštěvy?

Protože jde většinou o starší lidi, a ti mají rádi 
ve věcech určitý řád a pravidelnost, tak systém 
je následující: vždy první pátek v měsíci horní 
konec a Fabián, druhý pátek v měsíci dolní 
konec a sídliště a třetí pátek v měsíci penzio-
ny. Každý z těch dní mám i takovou obvyklou 
trasu, takže lidé již vědí, v kolik hodin přibližně 
přijdu – a já na nikoho nezapomenu… I já sám 
už také začínám být pomalu starší člověk, a tak 
i mně vyhovuje mít určitý systém, abych nikoho 
nevynechal. Kromě těchto pravidelných návštěv 
se samozřejmě mohu zastavit na požádání kdy-
koliv – stačí se se mnou domluvit (mobil mám 
731402651).

Největší přínos? Je myslím v tom, že díky 
těmto návštěvám mají lidé, i přes svou nemoc, 
kontakt s Církví a vším, co nabízí: duchovní po-
sila, povzbuzení, společenství...

Kolik	lidí	má	o	tuto	službu	zájem?
Díky vaší otázce jsem to zkusil spočítat. V du-

chu jsem si prošel ulice – první pátek, druhý, třetí 
– a vyšlo mi, že aktuálně 33. Ale stále se to mění. 
Někdo se časem uzdraví, někoho takto dopro-
vodím až do nebe, jiní zase postupně přibývají.

Jak	taková	návštěva	probíhá?
Především prosím nekrmit! Sice mám na těch 

„pátečních trasách“ i několik „stálých občers-
tvovacích bodů“, za které jsem velmi vděčný, 
ale opravdu nejsem schopen na všech více než 
třiceti místech si dát čaj a nějaký zákusek. To 
bych asi brzy patřil také mezi nemocné.
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A nyní vážně. I když každé setkání probíhá 
jinak, většinou k němu patří následující: po-
vyprávíme, co je nového, předám pozdravy 
(zvlášť staří lidé se mě ptají, kde jsem už byl 
a ke komu se ještě chystám a vzájemně si po 
mně pozdravy posílají), pomodlíme se, nabídnu 
svátost smíření (tj. svatou zpověď – někdo tuto 
svátost přijímá pravidelně, jiní před většími 
svátky), podám svaté přijímání. A pak zase ještě 
chvíli povyprávíme, třeba co se ve farnosti chystá 
a poprosím o modlitbu za to…

Co je asi důležité vědět: za návštěvy se nemusí 
nic platit.

Stane	se,	že	si	Vaši	návštěvu	přeje	člověk,	který	
se	nepovažuje	za	věřícího,	 jste	ochotný	přijet	
k	starším	lidem	„jenom	tak“	na	návštěvu?

Vyslovených ateistů jsem nikdy nikde moc 
nepotkal. Ani v Dubňanech ne. Zdá se mi, že 
o většině lidí v našem městě by se dalo říci: 
celkem zbožní, jen s tou docházkou do kostela 
je to horší (bohužel k jejich vlastní škodě – to je 
třeba doplnit). Ano, jsou i lidé, které navštěvuji 
zatím „jenom tak“. Povyprávíme si a na závěr 
jim nabídnu, že se mohu za ně, za jejich blízké, 
živé i zemřelé, třeba i s nimi společně pomodlit.

Předpokládám,	že	kontaktem	s	nemocnými	jste	
obdarovaným	i	Vy....

Mám radost, že jsem mohl udělat radost 
druhým a vidím, že už proto to nebyl zbyteč-
ně prožitý den. Kromě toho jsem se také díky 

těmto návštěvám dozvěděl mnoho zajímavého 
z historie města, a jak se dříve žilo. Asi také rádi 
posloucháte vyprávění svých prarodičů – a já 
to mám tak, jako kdybych měl několik desítek 
babiček a dědečků. A pak ještě jedna věc: když 
se na něco chystám – sám nebo ve farnosti, 
něco připravuji a mám třeba i trochu obavu, 
jak to dopadne, a poprosím některé nemocné, 
aby se za mě modlili, tak pak hmatatelně cítím 
účinky těchto jejich modliteb.

Volají	Vás	také	k	umírajícím	lidem?
Ano, to je možné v kteroukoliv denní i noční 

dobu. Několikrát se stalo, že mě takový telefonát 
zastihl třeba někde v zahraničí, ale i tak jsem 
pomohl domluvit návštěvu některého kněze 
z okolí.

Pokud	si	rodina	nebo	nemocný	přeje,	můžete	
ho	navštívit	i	v	nemocnici?

I když nemocnice v Kyjově a v Hodoníně pra-
videlně navštěvují tamější kněží, rád nemocné 
Dubňáky navštívím i v nemocnici. Stačí, když si 
to rodina (nebo oni sami) domluví.

Zažijete	 při	 návštěvách	 nemocných	 i	 něco	
humorného?

Protože se snažím o maximální diskrétnost, 
nebudu říkat nic z Dubňan, ale mohu pro po-
bavení povyprávět něco z jednoho místa, kde 
jsem dříve působil.

Byl jsem navštívit jednoho dědečka. Nabídl 
jsem mu i svátost pomazání nemocných: „Přece 
jen, jste už starší, člověk nikdy neví, kdy nás Pán 
Bůh zavolá – a tato svátost pomazání nemoc-
ných není jen proto, aby člověk dobře zemřel, 
ale je i posilou k dobrému životu – a také skrze 
ni může Pán Bůh i uzdravit…“

Dědoušek se zatvářil šibalsky a povídá: „Otče 
Pavle, můžete mi ukázat ten olej, který při tom 
používáte?“ Tak jsem mu ho ukázal. Netušil jsem 
v tom žádnou fintu. Dědeček nahlédl do nádob-
ky a povídá: „Jéje! To ho už máte málo. Nechte 
si ho raději pro někoho, kdo to víc potřebuje.“ 
A bylo vymalováno… Alespoň pro tentokrát. Pak 
jsem si ale olej doplnil!

Za rozhovor děkuje Jana Ilčíková
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Tříkrálová sbírka 2023

O víkendu 9. - 8. ledna 2023 proběhla v našem 
městě Dubňany tradiční Tříkrálová sbírka. Úpl-
ně první Tříkrálová sbírka v našem městě byla 
zorganizována v roce 2001, a od té doby každý 
rok začátkem ledna vychází do ulic koledníci.

Celkem letos chodilo městem Dubňany 
21 skupin. V každé skupince byl jeden vedoucí 

a 2 až 3 děti, takže celkově bylo 21 dospělých 
a 58 dětí. Sebou měli průkazy totožnosti, zape-
četěné pokladničky, svěcené křídy, kterými Vám 
mohli napsat nad dveře K+M+B (což v překladu 
znamená „ Ať Kristus požehná tomuto domu“), 
a taky cukříky od charity, které jste obdrželi 
za finanční příspěvek pro potřebné. Na závěr 
sbírky proběhl v neděli odpoledne v kostele 
Tříkrálový koncert, kde vystoupila Dubňanská 
schólička, ženský sbor Josefínky, a přišli se 
poklonit Ježíškovi i tři králové. Pondělní ráno 
pak na městském úřadu byly rozpečetěny po-
kladničky a spočítán výtěžek. Celková částka se 
vyšplhala na 189.713 Kč, což je o 33.000 Kč více 
než před dvěma lety, kdy se naposled chodilo 
po domácnostech. Kvůli pandemii coronaviru 
jsme nemohli chodit v roce 2021 a 2022, tak 
pokladničky byly k dispozici v obchodech, 
v kostele a na Městském úřadě. Všem dárcům 
mnohokrát děkujeme za štědré a otevřené srdce 
pomoci potřebným a za krásné přijetí koledníků 
do svých domovů. Bylo velmi pěkné vidět, jak 
lidé už vyhlíželi a čekali na koledníky. 
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Dále velké díky všem koledníkům, kteří se 
vydali do ulic a všem pomocníkům, kteří se 
jakýmkoliv způsobem podíleli na průběhu Tří-
králové sbírky. Charita po celé naší republice 
z darovaných peněz podpoří především své 
služby a pomoc nemocným a potřebným v re-
gionech, kde byly příspěvky vybrány.

Od roku 2006 jsem začala organizovat Tří-
královou sbírku v Dubňanech a za tu dobu lidé 
přispěli překrásnými částkami, které se rok od 
roku zvyšují. Níže uvádím jednotlivé částky:

 2006:  62. 717 Kč
 2007:  65. 577 Kč
 2008:  80. 930 Kč
 2009:  83. 833 Kč
 2010:  91. 804 Kč
 2011:  90. 476 Kč
 2012:  93. 305 Kč
 2013:  99. 488 Kč
 2014:  100. 452 Kč
 2015:  105. 410 Kč
 2016:  113. 968 Kč
 2017:  120. 194 Kč
 2018:  138. 977 Kč
 2019:  145. 329 Kč
 2020:  156. 882 Kč
 2021:  51. 120 Kč
 2022:  64. 672 Kč
 2023:  189. 713 Kč

Pomoc Turecku a Sýrii
Ve spolupráci se Sociální a zdravotní komisí 

a Charitou ČR jsme uspořádali v našem městě 
finanční sbírku na pomoc Turecku a Sýrii, kte-
ré nedávno postihlo ničivé zemětřesení. Lidé 
v Dubňanech mohli přispět svůj finanční dar 
do zapečetěných pokladniček rozmístěných 
na městském úřadě, v kostele, v potravinách 
ENAPO a v potravinách COOP na sídlišti od 20. 
února do 28. února. 

Lidé celkem přispěli krásnou částkou 15.623 Kč. 
Mnohokrát děkujeme všem dárcům.

Svíčky pro Ukrajinu
Další únorovou sbírku jsme uspořádali s paní 

ředitelkou Ilčíkovou z MŠ I s názvem: „Daruj 
svíčku pro Ukrajinu“. Lidé mohli nosit nedopá-

lené svíčky a vosk na pomoc lidem ve válce do 
mateřské školy na sídlišti, na městský úřad, do 
kostela, do potravin ENAPO a do potravin COOP 
na sídlišti. Charita z Uherského Hradiště z daro-
vaných svíček a vosku vyrábí do plechovek vosk 
s několika knoty, které vydrží hořet 5 až 6 hodin 
a lidé si na tom mohou ohřát jídlo, čaj nebo si 
tím i vyrobí teplo právě v oblastech, které jsou 
už delší dobu bez elektřiny.

Celkem lidé v Dubňanech přinesli několik vel-
kých tašek svíček a vosku. Mnohokrát děkujeme 
všem, kteří tak pomohli potřebným lidem. 

Danka Trachtulcová 



45

Z RADNICE • BŘEZEN | 2023

Neobvyklá galerie na sídlišti v Dubňanech 
1. díl

S rozmachem hornictví , 
a s tím související přistěhova-
leckou vlnou a nedostatkem 
ubytovacích kapacit se počát-
kem 50. let minulého století 
rozhodlo, že se v Dubňanech 
postaví sídliště. V roce 1952 se 
tohoto úkolu ujaly Pozemní 
stavby Gottwaldov a za osm 
let v roce 1960 předaly sídliště 
občanům k užívání. Stavělo se 
ve stylu tak zvaného Sociali-
stického realismu (SORELA). 
Vznikly dvou a tří podlažní 
cihlové domy, které tvořily 
příjemné a slušné bydlení pro 
nově příchozí nájemníky. Okro-
vě zbarvenou štukovou fasádu 
doplňovaly drobné dekorativní 
prvky a reliéfy. Nad každým 
vchodem se vyjímala luneta 
znázorňující lidskou činnost, 
krásu přírody nebo lidový mo-
tiv vsazený do barevné mozai-
ky. Byl to ve své době fenomén, 
který začátkem šedesátých let, 
po příchodu panelových domů 
postupně zanikl.

Dubňany jsou velmi chudé 
na historické památky, ale 
přesto máme co nabídnout. 
Nadedveřní reliéfy, které zdobí 
jednotlivé vchody, tvoří ne-
obvyklou a zajímavou galerii 
jakou v blízkém okolí nenajde-
te. Na výzdobě sídliště se po-
díleli významní sochaři, malíři 
a keramici, většinou profesoři 
z Uměleckoprůmyslové školy 
ze Zlína a Uherského Hradiště. 
Některé byly v minulosti neod-
borně odstraněné a ke škodě 
všech někam zmizely. K těm, 
co zůstaly, byl osud přívětivější. 
Do dnešní doby se zachovalo 
64 lunet od různých autorů, 
o kterých si něco povíme. 

 Dlouho jsem v rámci svých 
možností pátral po nějaké 
dokumentaci, ale marně. Psal 
jsem do Uherského Hradiště 
na UMPRUM, navštívil jsem 
okresní archív, ptal jsem se lidí 
i umělců. Možná bude někdo 
v budoucnu úspěšnější a doplní 
mé nedostatky.

Ferda Štábla
Jeden z umělců, který se vý-

znamně podílel na tvorbě nad-
dveřních reliéfů se jmenoval 
Ferda Štábla. Narodil se v Ho-
doníně 18. 2. 1916 a je synem 
stejnojmenného umělce, který 

přišel do Hodonína z Věžek 
u Kroměříže. Ferda Štábla starší 
je autorem například pomníku 
padlých z první světové války, 
který stojí naproti hasičské 
zbrojnice. Ferda mladší se nej-
dříve vyučil řezbářem a socha-
řem u Bohumila Beka v Kutné 
Hoře. Pak studoval sochařství 
na Uměleckoprůmyslové škole 
v Praze u profesora Dvořáka 
a Mařatky. Po studiích se věno-
val hlavně plastikám a reliéfům 
a se svou manželkou Eliškou 
i keramice. Od roku 1940 žil 
a pracoval v Hodoníně, kde 
také v roce 1979 zemřel. 

K jeho dílům patří například 
malý reliéf na schodišti staré 
polikliniky v Hodoníně, nebo 
hlava stárka v Dolních Boja-
novicích. Vytvořil také sochu 

Jak čtenáři asi uhodli, galerií jsou myšleny desítky lunet nad vchody bytových domů. Jim a jejich 
tvůrcům po čtyři roky věnoval svůj čas dubňanský rodák Aleš Šimo z Ratíškovic. Pro občasník už 
nám dodal několik zajímavých příspěvků, a ani tento není jiný. Jen ta skutečnost, jak uznávaní byli 
umělci, kteří nám tu před více jak šedesáti lety svá díla zanechali …
Text doplněný o fotografie jsme rozdělili a zveřejníme je ve dvou číslech zpravodaje. Děkujeme 
autorovi za jeho práci a ochotu se o výsledky s námi podělit.

autor: Luděk Havelka
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Kováka v Adamově, sochu 
malého podlužáka v Prušán-
kách, busta J. A. Komenského 
v Poštorné, nebo bustu ma-
líře Josefa Jambora a mnoho 
a mnoho dalších. Břeclavské 
muzeum vlastní nádherný malý 
keramický betlém provedený 
v podlužáckém kroji. Vytvořil 
mnoho keramických reliéfů, 
které zdobily naše města, a ne-
malou měrou se také podílel na 
výzdobě kostelů v našem okolí. 
Jeho díla bychom našli i v mno-
ha galeriích na celém světě. 
Například v Anglii, Německu, 
Španělsku ale také v Japonsku, 
Mexiku, anebo Chile.

Jeho práci můžeme vidět nad 
vchody s čísly 1061–1063 a 1070–
1075.

Luděk Havelka
Luděk Havelka se narodil 15. 

10. 1908 v Kladně. Byl to vý-
znamný český sochař a medai-
lér. Studoval Uměleckoprůmys-
lovou školu v Praze (1927–1930) 
obor reprodukční kamenoso-
chařství a restaurátorství a Aka-
demii výtvarných umění v Praze 
(1930–1935) u profesora Karla 

Lidického. V roce 1935 stu-
doval jako stipendista Italské 
vlády ve Florencii. Po studiích 
se přestěhoval do Zlína, kde žil 
a pracoval. Učil na zlínské škole 
umění a později na Střední 
uměleckoprůmyslové škole 
v Uherském Hradišti. Zemřel 
8. 10. 1963 ve Zlíně.

Luděk Havelka vytvořil mno-
ho medailí, plaket, vyznamená-
ní a ocenění. Byl pedagogem 
jak ve Zlíně, tak i v Uherském 
Hradišti. Tvořil busty význam-
ných osobností. Tomáše Bati, 
paní Baťové, Puškina, Jana 
Nerudy a jiné. Vytvořil mnoho 

soch, reliéfů a byl i významný 
designer pracovních nástrojů. 
Navrhoval gumové hračky, 
čokoládové figurky laminátový 
nábytek, nebo pro Fatru Napa-
jedla plastové hračky.

Ve Strážnici na domě bývalé 
školy je umístěn reliéf Luďka 
Havelky připomínající, že v le-
tech 1604–1605 navštěvoval 
místní školu J. A. Komenský. 

U nás na sídlišti najdeme jeho 
dílo nad vchody č. 1040, 1041, 
1079–1084.

Stanislav Mikuláštík
Narodil se 4. 9. 1912 ve 

Vsetíně část Chrastěšov. Po 
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základní škole se šel učit kera-
mickým malířem a modelářem 
do Modré na Slovensko. Poz-
ději studoval na Vysoké škole 
uměleckoprůmyslové v Praze 
u profesora Drahoňovského. 
Po studiu pracoval střídavě 
v Praze, Bučovicích a ve Zlíně, 
kde učil na Baťově škole umění. 
Po přesunutí školy do Uherské-
ho Hradiště se navíc věnoval 
plastice. Byl sochařem, medai-
lérem, keramikem, mozaikářem 
a pedagogem. Věnoval se po-
mníkové realistické a angažo-
vané tvorbě. V roce 1983 získal 
titul zasloužilý umělec. Zemřel 
22. listopadu 1997 v Uherském 
Hradišti.

Mezi jeho díla patří například 
socha Mateřství ve Bzenci, 
velký reliéf ve vstupní hale 
kulturního domu v Hodoníně, 
dále Matka s dítětem v Liptále, 
socha Portáše v Jasené, socha 
Horník v Havířově, busta J. A. 
Komenského v Bystřici pod 
Hostýnem. Dále reliéf Slévači 
ve Vsetíně, fontána na náměstí 
Republiky v Uherském Hradišti, 
památník partyzánského oddí-
lu Olga na Salaši. Podílel se na 
výzdobě pavilonu Vincentky 
v Luhačovicích. Také vytvořil 
několik soch Klementa Gott-
walda. 

Pro zajímavost v roce 1942 se 
podílel jako výtvarník na filmu 
Hermíny Týrlové Ferda Mra-
venec. 

Jeho díla najdeme nad vchody 
č. 1035 a 1036.

Zdeněk Kovář
Zdeněk Kovář se narodil 

ve Vsetíně 26. 1. 1917. Ve 
Zlínských závodech se nejpr-
ve vyučil ševcem a následně 

strojním zámečníkem. Od roku 
1939 studoval na Zlínské škole 
umění v sochařském ateliéru 
Vincence Makovského. Byl 
velmi nadaný a talentovaný. 
Ve Zlínských závodech praco-
val jako výtvarník konstrukcí 
a designu strojů. Byl i výtečným 
pedagogem, který vychoval 
několik desítek svých násle-
dovníků. V roce 1947 zakládal 
obor výuky tvarování strojů 
a nástrojů na Zlínské umělec-
koprůmyslové škole. Učil také 
na VŠUP v Praze. Jako průmy-
slový výtvarník spolupracoval 
s mnoha podniky. Řadí se mezi 
ně MAS Zlín, Nářadí Hulín, Pře-
rovské strojírny, KOVO Bzenec, 
Let Kunovice, MEOPTA Přerov, 
Tatra Kopřivnice a jiné. Velmi 
se zajímal o tvarování rukojetí 
pracovních i běžných nástrojů. 
Snažil se je modelovat tak, aby 
dobře seděly v ruce. Mimo 
designerskou práci se také 
věnoval tvorbě reliéfů a volné 
plastice. Na Světové výstavě 
EXPO 1958 v Bruselu získal čtyři 
nejvyšší ocenění Grand Prix. 
Byl mnohokrát vyznamenán 
a v roce 1982 mu byl udělen 
titul národní umělec. 

Jeho dílo je velmi široké. Na-
vrhoval tvary obráběcích strojů, 
šicích strojů, magnetofony, 
gramofony, telefony, promí-
tačky, chirurgické nástroje. 
Navrhoval rukojeti nářadí, nů-
žek, nožů. Podílel se na návrhu 
interiéru nákladních aut Tatra 
137 a 138. Spolupracoval na 
karoserii osobního vozu Tatra 
603 a navrhl zvláštní kapsu 
na zádi karoserie pro vstup 
vzduchu do motoru. Věnoval 
se i sochařské práci. Jeho torzo 
ženy Durr-moll je vystaveno 
v Národní galerii. V Kromě-
řížské květné zahradě stojí 
fontána Tritonů. Před budovu 
32 ve Zlíně byla umístěná plas-
tika Zrození hvězdy přemís-
těná z Jižních svahů. Vytvořil 
i mnoho plastik znázorňujících 
dělnické profese jako například 
Pneumatikáři, Slévači, Strojař, 
Šroubař a jiné. Zdeněk Kovář 
patřil mezi naše nejvýznam-
nější designéry druhé poloviny 
dvacátého století. Zemřel ve 
Zlíně 21. 7. 2004 ve věku 87 let.

Jeho dílo je nad vchody č. 
1042–1043.

Aleš Šimo
Ratíškovice

Zdroj:
http://www.muzeumbv.cz/aktuality/
keramicky-betlem-ferdinanda-stably/

https://ctemeradi.webnode.cz/regio-
nalni-osobnosti/stabla-ferda/

http://www.artplus.cz/cs/autor/1625-
-havelka-ludek https://is.muni.cz/th/
z7z48/Zdenek_Kovar_sochar_stroju-
_a_nastroju.pdf

http://abart-full.artarchiv.cz/oso-
by.php?Fvazba=pusobeni&IDoso-
by=28516#
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Krátký den 2023 v Dubňanech
V sobotu 21. ledna se uskutečnil druhý ročník 

štafetového závodu v orientačním běhu nazva-
ný Krátký den v Dubňanech. Závod uspořádali 
orientační běžci z SK Brno Žabovřesky sídlící na 
stejné adrese jako známější basketbalový prvo-
ligový ženský klub. Zázemí závodu se nacházelo 
ve sportovním centru Želva. Na závod přijelo 
přes 350 závodníků z celé republiky. Namátkou 
můžeme jmenovat orientační oddíly TJ Turnov, 
Sportcentrum Jičín, OK Slavia Hradec Králové, 
SOS Jindřichův Hradec, OK Jihlava, Radioklub 
Blansko, SKOB Ostrava, SKOB Zlín, TJ Luhačo-
vice, SOB Olomouc. Vítězství obhajoval team 
Tesly Brno. Ale letos postavil pořadatelský oddíl 
silnější družstvo, a tak závod sliboval dramatič-
tější zápletku.

Na sedmičlennou smíšenou štafetu (4x muž 
a 3x žena) čekala celkem 55 km dlouhá trať 
v lese mezi Dubňany a NPR Hodonínská Dúb-
rava. V noci před závodem napadl poprašek 
sněhu (stejně jako vloni) a vydržel po celý závod. 
V lese se tvořily cestičky po proběhnutých zá-
vodnících a závod tak měl o něco rychlejší spád, 
než pořadatelé očekávali. Závod začal v 12:30, 

kdy vyrazily žákovské štafety, o půl hodiny 
později na trať vyrazily štafety dospělých. Když 
běžci neběželi, mohli sledovat průběh závodu 
v teplém zázemí haly, kde se promítaly postupy 
GPS a podobně.

Chvíli po třetí hodině doběhl do cíle první 
žákovský team, vyhrál “domácí” team SK Brno 
Žabovřesky před Blanskem a Luhačovicemi. 
Mezitím se začalo stmívat a první závodníci 
začali nasazovat čelovky a mířit s nimi do lesa. 
Tma přišla, jako obvykle v lednu, rychle a ještě 
rychleji v lese. Mezitím na čele závodu probíhal 
napínavý souboj mezi Teslou Brno, Žabovřeska-
mi, SKOB Zlín a TJ Turnov. Na šestém úseku šel 
do mírného vedení team Žabovřesk a nakonec 
s necelými 5 minutami náskoku doběhl první. 
Tento team běžel ve složení Tomáš Urbánek, 
Natalia Hiklová, Kristýna Finstrlová, Silvan Ull-
mann, Jáchym Coufal, Tomáš Prášil a Gabriela 
Hiršová. Boj o druhé místo byl napínavý až do 
konce, když teprve na předposlední kontrole se 
do vedení dostala finišmanka Tesly Brno Tereza 
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Korpasová a porazila Kateřinu Lamačovou z TJ 
Turnov. Rozdíl mezi těmito družstvy po 315 mi-
nutách běhu byl necelých 20 vteřin. O další dvě 
minuty později doběhla závodnice z SKOB Zlín.

S tmou se potýkala celá řada závodníků lépe 
nebo hůře, za zmínku stojí úctyhodný výkon 
Miroslava Grafa, který 12km úsek své štafety 
nevzdal, ani když byl v lese přes 170 minut, skoro 
tři hodiny. Byl to také závodník, který doběhl 
z lesa jako úplně poslední.

Při večerním vyhlášením vítězů za účasti 
pana starosty byly oceněny tři nejlepší teamy. 
Vítězem druhého ročníku Krátkého dne se stal 
oddíl SK Brno Žabovřesky před KOS Tesla Brno 
a TJ Turnov. 

Za pořadatele bych chtěl poděkovat za pod-
poru města a personálu Sportcentra Želva, 
v jehož krásném areálu jsme mohli uspořádat 
tento závod, který přitáhl závodníky z velké 
části republiky. 

Jan Drábek
SK Brno Žabovřesky, oddíl orientačního běhu
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Dnes vaří...
… paní Lucie Schreiberová

CIBULOVÝ CHLÉB

Suroviny:
400 g hladké mouky
270 ml vlažné vody
1/2 čerstvých kvasnic (21g)
1 lžička cukru
1 lžička soli
usmažená cibulka, drcený kmín

Postup: 
Do vlažné vody přidáme kvasnice a cukr - 

vytvoříme kvásek. Do mixéru dáme mouku, 
sůl, usmaženou cibulku, drcený kmín a kvásek. 
Vypracujeme těsto, které vložíme do olejem 
vymazané mísy (jde pak lépe vyklopit). Po ho-
dině vyklopíme a přeložíme 3x. Poté dáme do 
vyhřátého pekáče vysypaného moukou.. Chléb 
před pečením nařízneme a posypeme moukou.

Přiklopíme a pečeme na 240°C - 30 minut, 
odklopíme a pečeme dalších 20 minut na 220°C.

Chléb je křupavý, křehký, a pokud ho hned 
nesníte, vydrží měkký několik dní. Můžeme 
podávat s pomazánkou.

Vajíčková pomazánka
3 vejce, 3 kostky taveného sýru, lžičku majoné-

zy, sůl, pepř. Přidáme jarní cibulku nebo česnek.

Pomazánka z červené řepy
500 g uvařené červené řepy
1 malá červená cibule
1 stroužek česneku
100 g majonézy
šťáva z půlky citrónu
1 lžička plnotučné hořčice
sůl, pepř

Červenou řepu nastrouhejte nahrubo, přidejte 
najemno nasekanou červenou cibulku a proli-
sovaný česnek. Vše zakápněte šťávou s citronu. 
Nyní přidejte majonézu a hořčici a důkladně 
promíchejte. 

Vajíčková pomazánka
4 vejce
2 obdélníkové tavené sýry
2 stroužky česneku
2 velké lžíce majonézy
sůl, pepř

Vajíčka uvaříme natvrdo a necháme vychlad-
nout, oloupeme a nastrouháme najemno. Ta-
vený sýr smícháme s česnekem, přidáme vejce 
a důkladně promícháme. Přimícháme majonézu, 
sůl a pepř.

Přeji všem dobrou chuť. Lucie Schreibrová
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